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Skriftlig fremsættelse af ørslag: 

Melchior (CD): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til lov om ændring af  våbenlov. 

(Eksportfrihed til NA TO-lande). 
(Lovforslag nr. L 171). 
Jeg skal i øvrigt henvise til lovforslagets 

tekst og bemærkninger. 

Ole Vig Jensen (RV): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til lov om ændring af  lov om bispe- 

embeders besættelse og om adgang til stifts- 
båndsløsning. 

(Lovforslag nr. L 172). 
Som begrundelse for lovforslagets frem- 

sættelse skal jeg -  ud over de bemærkninger, 
der medfølger lovforslaget -  henvise til det 
forhold, at mere end halvdelen af landets 
biskopper vil falde for aldersgrænsen inden 
for et kortere åremål. Inden der således skal 
foregå et betydeligt nyvalg af personer inden 
for dette kirkelige område vil det være øn- 
skeligt og rigtigt at ændre bispevalgloven, så 
den bliver mere tidssvarende og bedre i over- 
ensstemmelse med den praksis, som gælder 
for mange andre af samfundets områder. 

Jeg skal på det radikale venstres vegne 
anbefale lovforslaget til hurtig gennemførel- 
se. 

Tyroll (VS): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til lov om ændring af  lov om ferie. 
(Lovforslag nr. L 173). 
Jeg skal i øvrigt henvise til de bemærknin- 

ger, der ledsager lovforslaget. 

Thorndahl (FP): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til lov om nedlæggelse af hoved- 

stadsrådet. 
(Lovforslag nr. L 174). 
Jeg skal i øvrigt henvise til de bemærknin- 

ger, der ledsager lovforslaget. 

Bolvig (RV): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om ændrede 

principper for tildeling af egnsudviklingsstøtte. 
(Beslutningsforslag nr. B 72). 
Forslag til folketingsbeslutning om støtte til 

iværksættere (nystartere). 
(Beslutningsforslag nr. B 73). 
Jeg skal i øvrigt henvise til de bemærknin- 

ger, der ledsager forslagene. 

Bolvig (RV): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om modta- 

gelse af flygtninge fra Sydøstasien. 
(Beslutningsforslag nr. B 74). 
Jeg skal i øvrigt henvise til de bemærknin- 

ger, der ledsager forslaget. 

Arne Bjerregaard (KrF): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om beskat- 

ning af ægtefæller. 
(Beslutningsforslag nr. B 75). 
Jeg skal i øvrigt henvise til de bemærknin- 

ger, der ledsager beslutningsforslaget. 

Den første, sag på dagsordenen var: 

1) Spørgsmål om fremme af forespørgsel til un- 
dervisningsministeren : 

Forespørgsel [om skolepasningsordningerJ af 
Uwe Je"sen (Ribe a.) (FP). 

(Forespørgsel nr. XIX. Anmeldt 31/1 79). 

Anden næstformand (Karlskov Jensen): 
Hvis ingen gør indsigelse mod fremme af 

denne forespørgsel, betragter jeg tingets sam- 
tykke dertil som givet. (Ophold), Det er gi- 
vet. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

2) Spørgsmål til ministrene: 
1) Til arbejdsministeren af: 
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Arentoft (FP): 
»Hvilke fejl i arbejdsformidlingssystemet 

ligger der bag ved den senere tids kaos med 
manglende arbejdskraft til snetydning -  især 
i byerne?« 

(Spm. nr. 550). 

Skriftlig begrundelse. 

Med over 200.000 tilmeldte arbejdsledige 
er det ejendommeligt, at der ikke skulle være 
nogle af disse, der kan formås til beskæftigel- 
se med snerydning. Det gælder fortrinsvis 
snerydning i byområderne, hvor det mange 
steder er overordentlig vanskeligt at komme 
til med snerydningsmaskiner, bl. a. på grund 
af parkerede, indesneede biler. 

De store snevolde, som skubbes op af sne- 
rydningsmaskinerne, gør det næsten umuligt 
for fodgængere at færdes, ligesom det er ær- 
gerligt for den husejer, der med møje og be- 
svær har ryddet sin indgang og sit fortov, at 
få det hele dækket til igen, når snerydnings- 
maskinerne skubber snevolde op. 

Endvidere må det være af betydning at få 
bortkørt mest muligt af de omtalte snebunker 
for at undgå de store vandmængder, som vil 
følge med tøvejret, når det kommer. 

Arentoft (FP): 
Baggrunden for mit spørgsmål er, som det 

fremgår af den skriftlige begrundelse, at vi 
har over 200.000 arbejdsløse, og at jeg på 
mange møder ude i landet er blevet stillet 
over for spørgsmålet: hvorfor kan man ikke 
sætte nogle af de arbejdsløse til at hjælpe 
med snerydningen, især i byerne? 

Det er jo således, at mange ting er meka- 
niseret; der er bl. a. et læserbrev i Jyllands- 
Posten i dag, der siger, at når rydningen ude 
på landevejene er fin, skyldes det, at man 
dér kan komme til med maskinerne. Det kan 
man ikke inde i byerne, bl. a. på grund af 
parkerede biler; dér skal man til med skovle 
og med håndkraft. Derfor ligger der det i 
spørgsmålet: hvorfor udnytter man ikke en 
del af den arbejdskraftreserve, man har gåen- 
de, til at få ryddet i byerne? 

Arbejdsministeren (Auken): 
Jeg kunne forstå, hvis hr. Arentoft havde 

formuleret sit spørgsmål som et spørgsmål 
om, hvorfor der ikke er sket den fornødne 

snerydning. Men det er ikke det, hr. Arentoft 
spørger om. Hr. Arentoft spørger om, hvilke 
fejl i arbejdsformidlingssystemet der ligger 
bag den senere tids kaos med manglende 
arbejdskraft til snerydning, særlig i byerne. I 
den nærmere begrundelse for spørgsmålet 
anføres ikke eksempler på, at der har mang- 
let arbejdskraft til snerydning. Der henvises, 
som det også fremgik nu af den mundtlige 
motivering, alene til de mange problemer, de 
store snemængder har været årsag til. 

Arbejdsformidlingen som sådan har ingen 
opgaver med hensyn til at iværksætte sneryd- 
ning eller andre arbejder. Det er alene kom- 
munernes og grundejernes ansvar. Arbejds- 
formidlingens rolle i en situation med stærkt 
snefald er alene den at forsøge at besætte 
ordrer på arbejdskraft, som indgår fra kom- 
muner eller grundejere, der har snerydnings- 
pligt. 

For at få belyst, om der faktisk har været 
vanskeligheder med at fremskaffe arbejds- 
kraft til snerydning, er de større arbejdsfor- 
midlingskontorer blevet spurgt. Det oplyses 
samstemmende fra både København, Århus, 
Ålborg og Odense, at der ikke har været no- 
gen form for problemer med at skaffe ar- 
bejdskraft frem, i det omfang der er indgået 
ordre på arbejdskraft til snerydning fra kom- 
muner eller grundejere. 

Jeg må derfor konkludere, at det ikke som 
antydet eller hævdet af hr. Arentoft skyldes 
fejl i arbejdsformidlingssystemet, at der ikke 
er blevet ryddet sne, men skyldes, at kommu- 
ner og grundejere ikke har rekvireret arbejds- 
kraft til at rydde sneen. 

Arentoft (FP): 
Jeg siger tak til arbejdsministeren for op- 

lysningerne. Jeg er da glad for, at arbejdsmi- 
nisteren har forstået mit spørgsmål, for det, 
der lå i det, er, hvorfor der ikke er foretaget 
den fornødne snerydning. Men nu kunne jeg 
altså lægge to ting ind i spørgsmålet, og mi- 
nisteren har forstået begge dele. 

Ministeren siger, at jeg ikke har anført 
nogen eksempler på manglende snerydning. 
Jo, det har jeg, nemlig de tilfælde, hvor ma- 
skinerne kommer og kaster volde op dér, 
hvor folk har ryddet med håndkraft først; 
der burde graves nogle gange imellem, sådan 
at fodgængere i hvert fald kunne krydse ga- 
derne. 
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Så siger ministeren, at arbejdsformidlingen 
ikke har noget ansvar for snerydningen. Jeg 
er helt enig med ministeren i, at det er kom- 
munernes opgave, og den oplysning, ministe- 
ren kom med om, at der ikke har været no- 
gen problemer med at få anvist arbejdskraft, 
er jo i virkeligheden svar på mit spørgsmål, 
og det må jeg tage som et godt svar. 

Hermed sluttede spørgsmålet. 

2) Til justitsministeren af: 

Bernhard Baunsgaard (RV): 
»Hvor langt er arbejdet med indsamlingen 

af materialet vedrørende ISS-Securitas' sam- 
arbejde med politiet kommet?« 

(Spm. nr. 546). 

Skriftlig begrundelse. 

Ministeren har tidligere lovet at lade ind- 
samle de aftaler, som er i kraft for samarbej- 
det pr. l. januar 1979, og overlade folketin- 
get et eksemplar af hver af disse aftaler. 

Offentligheden er stadig optaget af samar- 
bejdet -  se f. eks. Information for den 24. og 
25. januar 1979 -  det vil alene af denne 
grund være i alles interesse at få offentlig- 
gjort samarbejdsaftalerne. 

Men folketinget må også hurtigst muligt 
orienteres om dette samarbejde mellem en 
offentlig myndighed og et privat firma, hvor 
der fra det private firmas side betales løn 
eller honorar til offentligt ansatte. 

Et sådant samarbejde er ikke nødvendigvis 
i sig selv angribeligt, men det er betænkeligt, 
at folketinget og offentligheden ikke ved be- 
sked om det. 

Justitsministeren (Nathalie Lind): 
Den 10. januar i år besvarede jeg her i 

folketinget et spørgsmål fra hr. Bernhard 
Baunsgaard om forholdet mellem politiet og 
private vagtselskaber. Som jeg oplyste ved 
den lejlighed, har justitsministeriet i begyn- 
delsen af januar måned bedt politikredsene 
om oplysninger med henblik på nærmere 
belysning af en række spørgsmål om private 
vagtselskaber. 

Når dette materiale foreligger -  og det vil 
være tilfældet inden for en kortere tid -  er 
det tanken, at sagen på ny skal drøftes i ju- 
stitsministeriets centrale samarbejdsudvalg 

for politiet, hvor såvel politiets ledelse som 
personaleorganisationerne er repræsenteret. 

Jeg kan endvidere gentage, at jeg i prin- 
cippet er positiv over for tanken om at stille 
de aftaler, der nævnes i begrundelsen for hr. 
Bernhard Baunsgaards spørgsmål, til rådig- 
hed for folketinget, men at jeg dog naturlig- 
vis må forbeholde mig først at se det materi- 
ale, det drejer sig om. 

Bernhard Baunsgaard (RV): 
Jeg vil gerne sige tak til ministeren for 

gentagelsen her af oplysningen om, at man 
er gået i gang med at samle materiale vedrø- 
rende Securitas' samarbejde med politiet. Jeg 
følte, det var rimeligt, at jeg spurgte nu igen 
for at understrege, hvor stærk vægt jeg -  og, 
går jeg ud fra, folketinget -  lægger på at få 
fuld oplysning om denne sag. 

Jeg forstår ad anden vej, at man har bedt 
om at få svarene ind til 15. februar, men det 
har jeg først fået at vide efter, at jeg har stil- 
let mit spørgsmål. Men jeg gentager, det ikke 
er væsentligt, om det bliver den 15. februar, 
folketinget får svar, eller en måned senere. 

Men der er ét spørgsmål, jeg så gerne vil 
stille i fortsættelse af det. Når ministeren si- 
ger, at hun »i princippet« er parat til at op- 
lyse, går jeg ud fra, at hun dermed bare me- 
ner, at hun selvfølgelig vil give folketinget, 
eventuelt, som jeg har understreget, gennem 
retsudvalget, de oplysninger, man ønsker. 
Hvis »i princippet« skal forstås på den må- 
de, kan jeg nøjes med at sige tak, men hvis 
jeg ikke har ret i, at der i ordene »i princip- 
pet« bare ligger, at folketinget selvfølgelig 
får de oplysninger, det ønsker, vil jeg gerne 
retledes. 

Justitsministeren (Nathalie Lind): 
Jeg må på det nuværende tidspunkt, hvor 

jeg ikke kender materialet og dets omfang, 
sige, at jeg i »i princippet« lægger det, at jeg 
mener, folketinget har krav på at få disse 
oplysninger, og så vender vi tilbage til sagen. 

Bernhard Baunsgaard (RV): 
Så kan jeg nøjes med helt uforbeholdent 

at sige tak. 

Wilhjelm (VS): 
Nu sagde justitsministeren, at materialet 

ville blive taget op til drøftelse på det næste 
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centrale samarbejdsudvalgsmøde for politiet. 
Så vil jeg gerne spørge ministeren, om hun 
kan give tilsagn om, at de spørgsmål, vi gen- 
nem retsudvalget har stillet på grundlag af 
den forrige drøftelse i det centrale samar- 
bejdsudvalg for politiet, vil blive besvaret, så 
retsudvalget kender ministerens holdning til 
disse punkter, før man tager det op på det 
næste møde i det centrale samarbejdsudvalg. 

Justitsministeren (Nathalie Lind): 
I det omfang det er muligt, vil vi naturlig- 

vis søge at besvare retsudvalgets spørgsmål, 
men jeg vil igen have lov til at vurdere, om 
nogle af dem vedrører samarbejdsudvalget, 
så det må vi vende tilbage til. 

Hermed sluttede spørgsmålet. 

3) Til justitsministeren af: 
Bernhard Baunsgaard (RV): 

»Vil ministeren overveje sammensætnin- 
gen af lokalnævnene?« 

(Spm. nr. 566). 

Skriftlig begrundelse. 

Klager over politiet behandles i lokalnæv- 
nene. De blev, da de i sin tid blev indført, 
hilst som et fremskridt, og det var også et 
fremskridt. 

Senere er der opstået kritik af lokalnævne- 
ne. Kun sjældent, siger klagerne, lykkes det 
at få medhold i klager over politiet. 

Statistikken -  både den officielle og den 
sidste, mere uformelle -  viser, at det kun er i 
meget få tilfælde, en klager får medhold. Når 
klageren kun får medhold i så få tilfælde, 
kan grunden naturligvis være, at politiet altid 
optræder korrekt. Blandt borgerne er der 
imidlertid opstået en fornemmelse af, at 
grunden hertil også -  i hvert fald delvis -  må 
søges i lokalnævnenes sammensætning. Poli- 
tiet har jo en meget stærk stilling i lokalnæv- 
nene. 

Hvis denne opfattelse er korrekt, må sam- 
mensætningen naturligvis ændres. Hvis op- 
fattelsen er ukorrekt, kan politiet ikke være 
tjent med at bevare lokalnævnene i den nu- 
værende skikkelse. Politiet vil så uden grund 
komme til at lide under en mistanke, som 
intet hold har i virkeligheden. 

Justitsministeren (Nathalie Lind): 
Reglerne om politikredsenes lokalnævn 

blev gennemført ved en ændring af retspleje- 
loven i 1973. Efter loven træffer lokalnævnet 
bestemmelse om undersøgelse af klager over 
politipersonalets adfærd under udførelsen af 
tjenesten. Finder lokalnævnet, at der i en 
konkret sag bør iværksættes en undersøgelse, 
træffer nævnet bestemmelse om, hvorvidt 
denne undersøgelse skal foretages af retten 
eller af statsadvokaten. Lokalnævnet kan 
endvidere i nærmere angivne tilfælde afvise 
at iværksætte en undersøgelse i anledning af 
en klage. 

Efter at lokalnævnsordningen havde fun- 
geret gennem en periode, nedsatte justitsmi- 
nisteriet en arbejdsgruppe til undersøgelse af 
lokalnævnenes virksomhed, og på baggrund 
af arbejdsgruppens undersøgelse udsendte 
justitsministeriet i marts 1978 en vejledning 
om behandlingen af klagesager. I forbindelse 
hermed gav den daværende justitsminister 
over for folketingets retsudvalg udtryk for, at 
lokalnævnsordningen havde fungeret tilfreds- 
stillende, og at der ikke for tiden skønnedes 
at være behov for lovændringer på området, 
bl. a. fordi lokalnævnene med den nye vej- 
ledning havde fået mulighed for en mere 
ensartet behandling af sagerne. Det blev 
samtidig understreget, at lokalnævnene véd 
behandlingen af klagesager altid vil have en 
sådan sammensætning, at de kommunale 
medlemmer, der er valgt af befolkningen til 
at varetage befolkningens interesser i mange 
forskellige henseender, udgør flertallet i næv- 
nene. 

Sammenfattende er det min opfattelse, at 
der ikke for øjeblikket kan påvises tilstræk- 
kelig tungtvejende grunde, som taler for en 
ændring af de gældende regler om lokalnæv- 
nenes virkemåde og sammensætning. Imid- 
lertid vil justitsministeriet, når den nye vej- 
ledning om klagesagsbehandling har været i 
kraft i en passende tid, på baggrund af de da 
indhøstede erfaringer på ny overveje, om der 
måtte være behov for ændring af reglerne på 
området, herunder om lokalnævnenes sam- 
mensætning. 

Bernhard Baunsgaard (RV): 
Jeg vil gerne understrege, at jeg i min be- 

grundelse har sagt, at hvis det er berettiget, 
når borgerne føler, at man ikke i tilstrække- 

376 Ft 
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lig grad imødekommer deres kritik af politiet 
ved lokalnævnene, kan borgerne ikke være 
tjent med ordningen. Men der er rigtignok 
også en anden side, som jeg vil understrege 
heroppefra, og det er, at politiet ikke kan 
være tjent med ordningen, hvis det er helt 
berettiget, at man afviser klagerne, og der så 
ude i befolkningen breder sig en fornemmel- 
se af, at politiet får medhold, fordi politiet er 
meget stærkt repræsenteret i lokalnævnene. 
Jeg understreger også denne side af sagen. 

Nu skal jeg på ingen måde bestride, at det 
kan være rimeligt at prøve en ny fremgangs- 
måde. Denne fremgangsmåde har man, hvis 
jeg ikke husker galt, tidligere brugt i Køben- 
havn, men også i København er der jo klager 
over lokalnævnenes virke. 

Jeg er glad for, at justitsministeren lover, 
at man vil se på det, men jeg anmoder om, 
at man i begges interesse, både befolkningens 
og politiets, ikke lader for lang tid gå, inden 
man prøver at vurdere sagen, for man har jo 
erfaringerne fra København. Så vil jeg gøre 
opmærksom på, at det i ikke få tilfælde sker, 
at de lokale folk, man sætter ind, er politi- 
folk. Det er jo ofte en borgmester eller vice- 
borgmester, der sidder der, og når borgme- 
steren så selv har været politimand, er jeg 
ikke sikker på, at befolkningen føler det så 
voldsomt overbevisende, når man afviser at 
behandle klager. 

Men foreløbig vil jeg sige tak, fordi man 
vil vurdere det, og henstiller, at man ikke 
bruger for lang tid. Det er sagen for alvorlig 
til. 

Justitsministeren (Nathalie Lind): 
Jeg kan være enig med hr. Bernhard 

Baunsgaard i, at det er i såvel politiets som 
befolkningens interesse, at vi har de bedst 
mulige regler for behandling af de klager, 
der måtte fremkomme, men jeg vil gentage, 
at jeg sy.nes, det er rimeligt, at vi nu vurde- 
rer, hvordan de regler, vi har sendt ud til 
behandling af disse sager, virker. 

Jeg noterede mig, at hr. Bernhard Bauns- 
gaard sagde, der ikke måtte gå alt for længe, 
inden man fik et resultat af denne nyord- 
ning, og jeg kan her oplyse, at man sandsyn- 
ligvis inden udgangen af 1979 vil have et så- 
dant erfaringsmateriale vedrørende lokalnæv- 
nenes administration af den nye vejledning 
om klagesagers behandling, at det vil være 

muligt at tage stilling til, om -  men her ligger 
ikke noget løfte -  man eventuelt skal ændre 
det. 

Hr. Bernhard Baunsgaard sagde: hvis der i 
befolkningen breder sig den opfattelse. Ja 
men det er jo altså en hypotese, som vel ikke 
er bevist, og når klager over politiet ikke al- 
tid afsluttes på den måde, som klageren hav- 
de forestillet sig, kan der jo også foreligge 
den anden situation, at klagen ikke har været 
begrundet. Jeg er enig i det vigtige i, at vi 
har tilfredsstillende regler, men jeg synes alt- 
så, vi skal give det nogen tid. 

Hvor mange politifolk der aktuelt er borg- 
mestre eller viceborgmestre, har jeg altså ikke 
noget tal for. Det, vi har lagt vægt på, er, at 
de folkevalgte i disse nævn, der jo som vi 
andre har en forpligtelse over for borgerne 
og dermed også må leve op til den tillid, der 
er vist dem, udgør flertallet. 

Bernhard Baunsgaard (RV): 
Jeg siger tak endnu en gang til justitsmini- 

steren for, at man med udgangen af 1979 kan 
begynde at vurdere ordningen; hvad man så 
kommer til, kan vi jo altid diskutere til den 
tid. 

Jeg er enig med justitsministeren i hendes 
bemærkning om, at når man ikke fik ret over 
for lokalnævnene, kunne det skyldes, at der 
ikke var nogen grund til at give én ret, men 
så kan politiet ikke være tjent med, at lokal- 
nævnenes afgørelse om afvisningen af klagen 
ikke uden videre godtages, og der er altså en 
begyndende stemning for, at man siger: nå 
ja, men det er jo klart, for politiet er selv så 
stærkt med; og det er den stemning, jeg også 
gerne vil opfange. 

Otto Mørch (S): 
Efter justitsministerens sidste bemærknin- 

ger, om politifolk, der eventuelt sidder i en 
borgmesterstol, ikke skulle være habile nok, 
kunne jeg egentlig have frafaldet ordet, men 
jeg vil bede ministeren undertrege stærkere 
over for hr. Bernhard Baunsgaard, at det er 
forkasteligt, når han insinuerer, at en politi- 
mand, der sidder i en borgmesterstol, ikke 
skulle være tilstrækkelig habil til at være 
medlem af et lokalnævn. 

Hermed sluttede spørgsmålet. 
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4) Til jus tit s Hi in isteren af: 
Mimi Jakobsen (CD): 

»Er ministeren enig i, at udpegningen af 
personer til grundlister sker gennem de poli- 
tiske vælgëtforeninger, således at hovedpar- 
ten af befolkningen udelukkes fra hverv som 
tHêvI11t1ge/ domsmænd ?<< 

(Spm. nn 567). 

Justitsministeren (Nathalie Lind): 
Efter tètsplejelovens § 72 foretages udta- 

geisêti af personer til grundlisten, som dan- 
ner grundlag for domstolenes domsmands- 
og nævningelister inden for hver kommune, 
af et grundlisteudvalg; dette udvalg består af 
5 medlemmer, der udpeges af kommunalbe- 
styrelsen. Det er efter retsplejeloven en betin- 
gelse, at de personer, der udtages, skal være 
egnede til at virke som nævninger eller 
domsmænd. Det vil derfor efter min opfattel- 
se være naturligt, hvis udtagelsen også sker 
blandt personer, som grundlisteudvalgets 
medlemmer kender personligt, om det så er 
gennem erhvervsarbejde, foreningsarbejde, 
politisk arbejde eller på anden måde. 

Grundlisteudvalgets medlemmer er pligtige 
at hemmeligholde, hvad der foregår i grund- 
listeudvalgets møder. Justitsministeriet er 
derfor ikke bekendt med, efter hvilke ret- 
ningslinjer udtagelsen af egnede personer til 
grundlisten sker i de enkelte grundlisteud- 
valg. På denne baggrund har jeg ikke mulig- 
hed for at erklære mig enig i det spørgsmål, 
fru Mimi Jakobsen har stillet. 

Men i øvrigt må jeg med hensyn til en an- 
den side af sagen, nemlig spørgsmålet om, 
hvor repræsentativt sammensat grundlisterne 
og dermed nævninge- og domsmandslisterne 
er, henvise til mit skriftlige svar af 1. februar 
i år på fru Mimi Jakobsens spørgsmål nr. 
516. 

Mimi Jakobsen (CD): 
Jeg vil gerne takke ministeren for svaret. 

Det er jo, som det også er fremgået, en op- 
følgning fra min side af et skriftligt spørgs- 
mål, jeg har stillet, hvis besvarelse jeg måske 
ikke var ganske tilfreds med. 

Når jeg rejser spørgsmålet igen, er det, 
fordi jeg mener, at der er noget meget princi- 
pielt i dette spørgsmål. Vi taler hele tiden om 
personer, der skal være egnede, men jeg går 
ud fra, ministeren også er enig med mig i, at 

de pågældende skal udgøte et repræsentativt 
udsnit af befolkningen. Med det uddannel- 
sesniveau, vi har her i landet, vil jeg tillade 
mig at spørge ministeren, hvem det er, vi 
skal sortere fra. Jeg skal ikke afvise, at vi ved 
den pseudotilfældige udpegning pr. EDB 홢 
den er jo ikke helt tilfældig, i og med at man 
her har mulighed for at tage hensyn til for- 
skellige socialgrupper, forskellige erhverv, 
køns- og aldersbestemmelser -  i enkelte til- 
fælde vil kunne risikere at få personer ind på 
disse lister, som muligvis er dårligt uddanne- 
de, som muligvis ikke har megen forstand 
på, hvad der foregår i en retssal, men er det 
ikke også en afspejling af befolkningens 
holdning? Jeg går ud fra, at systemet med 
nævninge og domsmænd netop er indført, 
for at man i retssalen kunne få indført noget, 
man kan kalde et spejl af befolkningens rets- 
bevidsthed, og jeg mener derfor, at vi er inde 
på noget farligt, hvis der nu skal være tale 
om specielt egnede til at udføre den slags 
job. 

Derfor vil jeg igen spørge ministeren: me- 
ner ministeren, at vi får et repræsentativt ud- 
snit, hvis der kun sker en udpegning af næv- 
ninge og domsmænd blandt de 6-7 pct. af 
befolkningen, som er engagerede i politiske 
partier? De er jo ikke repræsentative, for det 
er en -  desværre -  lille gruppe; det er en mi- 
noritet, der er så politisk engageret i dette 
land, at de melder sig ind i et politisk parti. 
Jeg vil gerne bede om en vurdering af det 
repræsentative, altså om det i virkeligheden 
ikke er nogle ganske specielle mennesker, vi 
får ind. Nu svarede ministeren, at de pågæl- 
dende skulle udpeges bare ved et personligt 
kendskab, og at man derfor kunne have 
mødt dem andre steder end i den lokale væl- 
gerforening, men det er i hvert fald mit skøn, 
som jeg gerne vil høre om ministeren er enig 
i, at det i allerhøjeste grad er partimedlem- 
mer i de forskellige partier, der bliver udpe- 
get. 

Justitsministeren (Nathalie Lind): 
Fru Mimi Jakobsen spørger, hvordan vi 

sikrer egnetheden. Det er et krav, som er stil- 
let i retsplejeloven, og jeg må formode, at det 
løses på den måde, at grundlisteudvalget, der 
er udpeget af kommunalbestyrelsen, arbejder 
under dette ansvar og kender betingelsen om, 
at de valgte skal være egnede. At gå ind i en 
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vurdering af den enkelte er nok svært, men 
jeg formoder, de prøver, så godt det er men- 
neskeligt muligt, at leve op til den forpligtel- 
se, der påhviler dem. 

Hvad angår det repræsentative, er det na- 
turligvis noget, man kan diskutere, men vi er 
blevet stående ved dette. Hvis vi skulle gå 
over til, som man har talt om, enten en lod- 
trækning eller udtagning via EDB, ville vi 
ikke kunne udskille dem, som efter en objek- 
tiv vurdering måtte være mindre egnede. Det 
er dér, hele vanskeligheden ligger. Ellers har 
jeg naturligvis som fru Mimi Jakobsen prin- 
cipielt den opfattelse, at det er vigtigt, der 
her er tale om et så bredt udsnit af befolk- 
ningen som muligt. 

Mimi Jakobsen (CD): 

Jeg er naturligvis bekendt med, at man 
forudsætter en vis form for egnethed for at 
bestride disse hverv, men jeg mener stadig 
væk ikke, jeg har fået svar på, hvem det er, 
vi skal sortere fra. Er det f. eks. folk med en 
meget dårlig uddannelse? Jeg mener, der lig- 
ger en fare her. Vi får ikke en afspejling af 
befolkningens retsbevidsthed, hvis vi ikke har 
den dårligst uddannede sammen med en eks- 
pert i jura for nu at tage yderpunkterne. Jeg 
mener ikke, man skal have speciel forstand 
på jura for at være nævning. Man må være 
uvildig. Man behøver ikke at være politisk 
skolet. Det skal være en afspejling af befolk- 
ningen med den dårligst uddannede, den 
dårligst formulerede og måske den mest 
langsomt opfattende på den ene side og eks- 
perten på den anden. 

Jeg vil gerne spørge ministeren, om der 
ikke er noget, der ringer hos ministeren. Er 
der ikke noget lidt uhyggeligt i denne sorte- 
ring, der i hvert fald ikke helt ligger i ånden 
i denne idé? 

Endvidere vil jeg gerne spørge ministeren, 
om ministeren mener, at de alders- og køns- 
mæssige skævheder, som ministeren har på- 
peget allerede eksisterer i dag, og som giver 
sig udslag i, at der er relativt for få under 35 
år og relativt for få kvinder, forsvinder ved, 
at man lader de politiske partier, således som 
det altså tilsyneladende sker visse steder i 
hvert fald, foretage udpegningen. Jeg er nem- 
lig bange for, at det ikke giver en udligning 
af den skævhed, men måske ydermere vil 

forstærke den. Jeg vil gerne høre ministerens 
vurdering af det. 

Melchior (CD): 
Jeg vil gerne melde mig blandt dem, der 

ringer på hos ministeren i denne sag. Med 
mit kendskab til spørgeren er jeg sikker på, 
at hun ligesom jeg føler sig overbevist om 
ministerens fortrinlige synspunkter og inten- 
tioner i denne sag, men jeg vil gerne være 
med til at bore i den ved at oplyse, at jeg har 
mødt personer igennem de sidste 20-30 år, 
der gang på gang optræder især som doms- 
mænd; det ved jeg mere om end om nævnin- 
ge. Derfor har jeg spurgt mig selv, om det 
virkelig kan være rigtigt, at den samme per- 
son går hen og bliver en lille smule halvpro- 
fessionel i dette her, for så er hensigten med 
dette i øvrigt meget specielle system bortfal- 
det. Det er jo et mærkeligt system i det hele 
taget, at vi i ret vanskelige retssager, herun- 
der kriminalsager, skubber den juridiske eks- 
pertise til side og sætter lægmænd ind til at 
være i dommerens sted, altså folk, der ikke 
som dommeren kan være trænede i at vurde- 
re det ene vidneudsagn imod det andet. Det 
er et mærkeligt system og har en lille smule 
ubehagelig mindelse om folkedomstol, men 
jeg kender da udmærket de gode motiver, 
der er for dette system. Men når det er der, 
må det vel være, som ministeren har bekræf- 
tet over for fru Mimi Jakobsen, fordi den 
folkelige retsbevidsthed skal komme til ud- 
tryk, og så er det da mærkeligt, at der er 
nogle mennesker, der kan optræde 10 og 15 
gange som domsmænd i løbet af en kortere 
årrække. Så må da mistanken i befolkningen 
om, at der ikke sker et udvalg blandt alle 
egnede, men at der er en lille eliteliste, hvor- 
dan den så end er kommet til, at der altså 
ikke er tale om en frasortering af uegnede, 
men om en frasortering blandt de egnede. 
Det kan være måske praktisk hensigtsmæs- 
sigt, men det er ikke i overensstemmelse med 
formålet. 

Jeg vil derfor gerne stille det supplerende 
spørgsmål til ministeren, om ministeren vil 
tage under overvejelse at sætte en undersø- 
gelse i gang, som hverken kan være særlig 
besværlig eller bekostelig, for at se, om det er 
rigtigt, at der er en lille gruppe mennesker i 
en kommune, i et amt, som gang på gang i 
løbet af en årrække optræder i disse roller, 
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hvorved skævheden i udpegningen vil være 
klar, og så selvfølgelig senere, hvis undersø- 
gelsen peger på det, gøre noget ved det. 

Justitsministeren (Nathalie Lind): 
Jeg må til fru Mimi Jakobsen sige, at jeg 

tror, jeg må henvise til det svar, jeg gav før, 
og sige, at det er et ansvar, en forpligtelse, 
som de, der er medlemmer af grundlisteud- 
valget, må tage på sig i deres vurdering og 
deres bedømmelse. 

Jeg tror, det vil være meget svært at stille 
kriterier op. Det er de mennesker, der foreta- 
ger indstillingen, som har adgang til at vur- 
dere dette. Det er jo ikke et spørgsmål om, at 
det absolut skal være den højest kvalificere- 
de, det ligger der efter min mening ikke i at 
være egnet til jobbet. Det er netop et bredt 
udsnit af befolkningen, der er brug for, og 
spørgsmålet om, hvorvidt de dårligst uddan- 
nede skal være udelukket, synes jeg ikke er 
rigtig relevant. Jeg mener, at vi må lade ud- 
valget med den forpligtelse, det har over for 
retsplejelovens ord om, at de udpegede skal 
være egnet til jobbet, foretage deres udvæl- 
gelse eller indstilling. 

Så er der spørgsmålet om skævheden. Jeg 
har i det skriftlige svar givet oplysninger om 
den undersøgelse, Danmarks Statistik har 
foretaget. Vi har benyttet lejligheden -  det er 
jo det, vi kan gøre fra ministeriets side -  til 
at henlede kommunalbestyrelsens opmærk- 
somhed på undersøgelsens resultater, og jeg 
går ud fra, at man netop underretter med- 
lemmerne af grundlisteudvalget om disse op- 
lysninger, således at de også kan tage dem 
med i deres overvejelser, så man får en mere 
repræsentativ sammensætning, end man har i 
dag. 

Hr. Melchior rejser spørgsmålet, om det er 
rimeligt, at den samme persongruppe i en 
meget lang årrække er nævninger eller doms- 
mænd. Det er da klart, at man kan også 
overveje dette, men jeg må sige, at på nuvæ- 
rende tidspunkt -  man skal jo her i marts 
måned udpege de nye personer til doms- 
mands- og nævningelisterne -  har vi ikke 
brug for det, men jeg vil da ikke afvise, at 
man overvejer også dette spørgsmål sammen 
med spørgsmålet öm den repræsentative 
sammensætning af dem. Jeg må blot have 
lov at sige, at jeg tror, der er grænser for, 
hvor meget vi fra centralt hold kan gøre i 

denne forbindelse. Der påhviler også kom- 
munalbestyrelserne, når de udpeger medlem- 
mer til grundlisteudvalgene, og medlemmer- 
ne af dette udvalg en forpligtelse til at leve 
op til lovens intentioner. 

Hermed sluttede spørgsmålet. 

5) Til statsministeren af: 
Jørgen Jensen: (DKP): 

»Mener statsministeren, at formuleringer- 
ne i cirkulære AF-7/79 AK 4/79 vedrørende 
dagpengeretten for medlemmer, der har bør- 
nepasningsproblemer, er i overensstemmelse 
med ligestillingslovens ånd og bogstav, når 
der som eksempel på krav om dokumenta- 
tion for børnepasningsmuligheder henvises 
til et kvindeligt medlem, der anmodet om 
dagpenge efter endt barselhvile, når hun har 
fået sit første barn?« 

(Spm. nr. 553). 

Skriftlig begrundelse. 

Cirkulæret, der giver mulighed for at fra- 
tage ledige medlemmer af arbejdsløsheqskas- 
sen retten til dagpenge, når de ikke kan do- 
kumentere mulighed for børnepasning, selv 
om de ikke har nægtet at tage anvist arbejde 
og ikke er blevet anvist arbejde, er i sig selv 
urimeligt og unødvendigt for at forhindre 
misbrug, men det bliver diskriminerende, når 
man alene taler om kvindelige medlemmer. 

Man stiller altså ikke krav til medlemmer, 
der er forældre, men alene til kvindelige 
medlemmer. 

Ved samråd med arbejdsministeren den 
31. januar 1979 fralagde ministeren sig an- 
svaret for cirkulæret og henviste til, at det 
var arbejdsdirektørens ansvar, men selv em- 
bedsmændene skal vel overholde de love, der 
vedtages i folketinget. 

Statsministeren (Anker Jørgensen): 
Spørgsmålet drejer sig jo om dagpengeret 

og børnepasningsproblemer og i særlig grad 
spørgsmålet om, hvorvidt der under en eller 
anden form i et cirkulære har været tale om 
kønsdiskrimination. 

I cirkulæret, som er udsendt af arbejdsmi- 
nisteriet eller arbejdsdirektoratet, anføres det, 
at det i almindelighed må antages, at med- 
lemmerne har børnepasningsmulighed, når 
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de i øvrigt er dagpengeberettigede og dermed 
har vist deres tilknytning til arbejdsmarkedet. 
A-kasserne skal derfor nprmalt ikke undersø- 
ge, om ledige medlemmer har børnepasnings- 
muligheder, når der ikke er konstateret pas- 
ningsproblemer i forbindelse med anvisning 
eller arbejdsophør. Den. side af sagen skulle 
derfor være klar nok. 

Men det siges videre, at der kan være til- 
fælde, hvor det kan være rimeligt at anmode 
om en erklæring om medlemmets børnepas- 
ningsmuligheder, uden at der har foreligget 
en arbejdsanvisning. 

Nu er det vel især spørgsmålet om en 
eventuel kønsdiskrimination, i dette tilfælde 
af kvinder, som hr. Jørgen Jensen er på vagt 
over for, og det kan vel være rimeligt. Men i 
cirkulæret nævner man sQm eksempel den 
situation, at et kvindeligt medlem anmoder 
om dagpenge efter endt barselhvile, når hun 
har fået sit første barn. 

I den valgte formulering i çirkulæret ligger 
der ikke, at mænd er anderledes stillet end 
kvinder. Der er netop tale pm et eksempel, 
og jeg har vel også lov at tilføje et særdeles 
typisk eksempel, der kun vedrører barselor- 
lov, og sådan som lovgivningen er nu, kan 
der kun blive tale om denne situation for 
kvinder. 

Egentlig mener jeg ikke, det kan stride 
mod ligestillingsprinçipperne at omtale med- 
lemmet som kvindeligt, når man trækker et 
sådant tilfælde frem. Der er netop tale om en 
situation, som altså kun kan opstå for kvin- 
der. Alligevel vil jeg sige, at det må erkendes, 
at ordet kvindeligt i cirkulæret er overflødigt, 
og arbejdsministeren har derfor over for mig 
oplyst, at formuleringen vil bljye ændret i 
næste udgave af cirkulæret. 

Jørgen Jensen (DKP): 

Jeg skal takke for svaret, som var positivt i 
den forstand, at man vil ændre i cirkulæret. 
Men jeg vil godt understrege, qt det ikke ale- 
ne er, fordi jeg er særlig på vagt over for en 
diskrimination af kvinder, det er vi også fra 
partiets side, men det er også, fordi cirkulæ- 
ret i sin helhed kan have nogle uheldige virk- 
ninger. At mænd ikke stilles anderledes end 
kvinder på grundlag af formuleringen, vil jeg 
ikke kalde helt rigtigt, men hvis det ændres, 
all right, så lad det være. 

Men jeg vil godt om cirkulæret sige, at i 
det hele taget er det et cirkulære, der ligesom 
legaliserer, at man er strengere i sin vurde- 
ring af, hvem der har ansvaret for at passe 
børnene -  mænd eller kvinder -  og det er 
det, jeg sådan set er på vagt over for. Jeg 
erkender helt, at det cirkulære, der er ud- 
sendt, sådan set bremser den mest provoke- 
rende administration, som der har været tale 
om hidtil, en administration, som i meget høj 
grad skyldes kassernes angst for at bryde en 
lovgivning og komme op at slås med direkto- 
ratet. Men det legaliserer også de uheldige 
forhold, der er på dette område, og derfor vil 
jeg da godt spørge statsministeren, om han 
vil tage initiativ til ud over at ændre cirkulæ- 
ret, at arbejdet mellem socialministeriet og 
arbejdsministeriet samordnes på dette områ- 
de, således at de uheldige virkninger af den 
nuværende situation fjernes. For det er jo et 
ping-pongspil her, hvor man siger, at det er 
ikke arbejdsmarkedslovgivning, det er et so- 
cialt spørgsmål, at der ikke er børnepasnings- 
muligheder, og også et spørgsmål om, hvad 
de kan få i ydelse fra bistandskontoret. Jeg 
vil gerne ud over det positive, at man ændrer 
ordvalget i cirkulæret, spørge, om man også 
vil sikre ved en samordning mellem de to 
ministerier, at de uheldige virkninger på det- 
te område fjernes. 

Statsministeren (Anker Jørgensen): 
Jeg kan sige, at efter hvad der er oplyst 

over for mig, finder der særdeles regelmæs- 
sigt et samarbejde sted mellem arbejdsmini- 
steriet og socialministeriet. Jeg tror derfor 
næppe, der er grund til yderligere opfordrin- 
ger. Men nu er synspunktet jo rejst, og jeg er 
sikker på, at både soçialministeren og ar- 
bejdsministeren vil være opmærksomme på 
et sådant samarbejde. 

Jørgen Jensen (DKP): 
Jeg skal takke for svaret. Hvis det skulle 

knibe med eksempler på, hvor dette samar- 
bejde ikke virker, er vi meget villige til at 
komme tilbage til sagen i arbejdsmarkedsud- 
valget og i socialudvalget. Jeg skal bare hen- 
vise til det, der lige har været i det nye TV- 
program om de problemer, der lå for de 
kvinder, hvor det ikke alene var et spørgsmål 
om at kunne være til rådighed for arbejds- 
markedet, fordi man ikke kunne få passet 
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børnene, men også et spørgsmål om den 
ydelse, man fik fra bistandskontoret, når 
man var i den situation. Der er også spørgs- 
målet om, hvorfor man ikke bygger det nød- 
vendige antal børnehaver, når der står i bi- 
standsloven, at man skal gøre det. Der er 
al.tså eksempler nok på, at man ikke arbejder 
sammen, derfor er jeg tilfreds med, at man 
nu tager spørgsmålet op endnu en gang, og 
som sagt, mangler der eksempler, er vi villige 
til at komme med dem. 

Hermed sluttede spørgsmålet. 

6) Til statsministeren af: 

Steen Folke (VS): 
»Kan statsministeren bekræfte, at han del- 

tog aktivt i de succesrige bestræbelser på at 
bestikke Irland og Italien til at tilslutte sig 
det europæiske monetære system, og kan 
statsministeren oplyse, hvor meget det vil 
koste den danske stat, samt hvilken politisk 
og bevillingsmæssig baggrund han havde 
herfor?« 

(Spm. nr. 560). 

Skriftlig begrundelse. 

Ved afslutningen af EF-topmødet den 5. 
december. 1978 var det som bekendt højst 
usikkert, om Irland og Italien ville deltage i 
EMS. For at lokke de to lande med blev der 
på topmødet stillet i udsigt, at Den europæi- 
ske Investeringsbank i en 5 års periode ville 
stille lån op ßl 1 mia regningsenheder (7 mia 
kr.) årlig til rådighed for disse lande på sær- 
lige vilkår, hvis de ville deltage i EMS. Yder- 
ligere lovede man et rentetilskud. på 3 pct. 
for disse lån og satte en overgrænse på 1 mia 
regningsenheder for omkostningerne herved 
over en 5-årig periode. 

Men denne bestikkelse var ikke stor nok 
til at lokke Irland og Italien til at deltage i 
EMS, Ifølge Børsen for den 19. december 
1978 spillede Anker Jørgensen efter topmø- 
det en særdeles aktiv rolle i forsøget på at 
overtale de to lande til at være med., Den 11. 
december skal statsministeren således have 
skrevet et brev til ministerpræsident Andreot- 
ti og premierminister Jack Lynch og heri for- 
sikret, at man var rede til at yde større beløb 
til de to lande. Anker Jørgensens brev skal 

være blevet læst op i både det italienske og 
det irske parlament. 

Endelig skal Danmark være nået til enig- 
hed med Frankrig, Vesttyskland og Benelllx- 
landene om at bevilge yderligere 40 mill. reg- 
ningsenheder til Irland i både 1979 og 1980. 
Den danske andel heraf er angivet til at være 
af størrelsesordenen l mill. regningsenheder 
(7 mill. kr.) pr. år. 

Så vidt spørgeren ved, er der ikke givet 
tilsagn hverken i finansudvalget eller mar- 
kedsudvalget, før statsministeren så rundhån- 
det delte ud. Hele forløbet understreger fol- 
ketingets rolle som slet og ret ekspeditions- 
kontor i en så vigtig EF-sag som oprettelsen 
af EMS. 

Steen Folke (VS): 
Hele den måde, hvorpå statsministeren på 

Danmarks vegne medvirkede til at stable det 
europæiske monetære system på benene, selv 
om EMS endnu ikke er kommet helt op at 
stå, var ret ejendommelig. 

I betragtning af, at EMS fra mange sider 
er blevet kaldt det vigtigste skridt i EF- 
samarbejdet eller integrationen, siden Dan- 
mark blev medlem af EF, er det tankevæk- 
kende, at regeringen ikke fandt nogen anled- 
ning til at lade folketinget drøfte EMS, før 
statsministeren gav sin tilslutning på EF- 
topmødet i begyndelsen af december sidste 
år. 

Heller ikke bagefter kom der nogen rede- 
gørelse fra regeringen. Først da EF- 
modstanderpartierne herinde krævede det, 
kom der en forespørgselsdebat om sagen. 

Mit spørgsmål i dag drejer sig om en de- 
talje i forbindelse med indførelsen af EMS, 
men en ganske vigtig detalje, nemlig statsmi- 
nisterens angivelige aktive rolle i det succes- 
rige forsøg på at overtale Italien og Irland til 
at gå med i EMS. Italiens tilslutning har væ- 
ret med til at udløse reggringskrisen dér, så 
det er ikke en helt ligegyldig sag. 

Jeg mener, man med rimelighed kan tale 
om bestikkelse i forbindelse med de beløb, 
som Irland og Italien blev stillet i udsigt, 
hvis de trods deres store betænkeligheder 
alligevel ville tilslutte sig EMS. Ifølge Børsen 
skal statsministeren have deltaget særdeles 
aktivt i udformningen af de fristende tilbud 
og i den overtalelse, der fandt sted. Nu er 
det jo ikke alt, hvad der står i avisen, som er 
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rigtigt, så det kan være, statsministeren kan 
dementere. Men hvis der er hold i historien, 
vil det nok interessere de mange socialdemo- 
kratiske EF-modstandere at få oplyst, hvor 
meget statsministeren har lagt sig i selen for 
at sikre dette skridt på EF-integrationens vej. 

Statsministeren (Anker Jørgensen): 
Jeg må erkende, at det undrer mig lidt, at 

hr. Steen Folke har stillet dette spørgsmål, i 
hvert fald ud fra en saglig holdning til tinge- 
ne, for folketinget er jo velbekendt med 
handlingsforløbet vedrørende det europæiske 
valutasamarbejde. 

For det første blev sagen omtalt af økono- 
miministeren under forespørgselsdebatten 
den 23. januar 1979. Desuden er hele udvik- 
lingen detaljeret beskrevet i et notat, notatet 
af 9. januar 1979, der er tilstillet folketingets 
politisk-økonomiske udvalg og naturligvis 
også markedsudvalget. 

Derfor må jeg sige, at det undrer mig, at 
man ligesom fremstiller tingene på en måde i 
retning af, at jeg ikke skulle have orienteret 
og rent mandatmæssigt dækket situationen 
ind. 

Af gode grunde, som enhver ved, fandt 
Irland, Italien og England det vanskeligt på 
Det europæiske Råds møde i Bruxelles den 
5. december sidste år at give et umiddelbart 
tilsagn om, at man kunne tilslutte sig EMSen 
fra det tidspunkt, den skulle iværksættes. Det 
gjorde man, uanset at de pågældende lande 
også fandt ideen om et valutasamarbejde rig- 
tig. 

Premierministeren fra Italien og premier- 
ministeren fra Irland udbad sig en uges frist 
til forhandlinger i deres respektive regeringer 
og parlamenter, før de afgav et endeligt svar. 
Jeg tror ikke på teorien om, at det var det, 
der skulle have udløst regeringskrisen i Itali- 
en. 

I dagene efter mødet i Bruxelles var der 
også en del kontakter mellem hovedstæder- 
ne, for det var klart, at planen om EMS var 
bedst tjent med, at flest muligt lande deltog 
fra starten. Det var derfor også den danske 
regerings ønske og håb, at både Italien og 
Irland vil se sig i stand til at deltage. Dette 
gav jeg i generelle vendinger udtryk for i 
enslydende breve af 11. december 1978 til 
henholdsvis premierminister . Andreotti og 
premierminister Lynch. 

Spørgerens anvendelse af ordet bestikke 
skal jeg forbigå. Det er selvfølgelig klart, 
som også understreget af økonomiministeren 
den 23. januar her i tinget, at ethvert økono- 
misk tilsagn, som regeringen måtte give, ud- 
trykkeligt fremsættes under forbehold af de 
bevilgende myndigheders godkendelse. 

Steen Folke (VS): 
Først lige en detalje, nemlig spørgsmålet 

om regeringskrisen i Italien, selv om det ikke 
så meget kommer sagen direkte ved. Jeg me- 
ner ikke, at det var EMSen, der udløste rege- 
ringskrisen, men at den var medvirkende til 
det, fordi det italienske kommunistparti 
vendte sig imod italiensk deltagelse i EMS i 
modsætning til det kristelig demokratiske 
parti. Nok om det. 

Jeg kender udmærket det notat, som stats- 
ministeren henviser til, og som blev tilstillet 
først det politisk-økonomiske udvalg og sene- 
re markedsudvalget. Men det var altså et no- 
tat af 9. januar, længe efter at disse begiven- 
heder havde udspillet sig, og det er et notat, 
som indeholder visse af de oplysninger, som 
jeg refererer til i begrundelsen for mit 
spørgsmål, men ikke dem alle. Derfor har jeg 
brugt den kilde, som er anført i mit spørgs- 
mål. 

Jeg tvivler ikke om, naturligvis, at der er 
politisk opbakning bag det, statsministeren 
har gjort her. Jeg mener for den sags skyld, 
at statsministeren kan få politisk opbakning 
bag et hvilket som helst tænkeligt skridt, mi- 
nisteren agter at tage som led i udbygningen 
af EF-samarbejdet. Der er et stort flertal be- 
stående af EF-tilhængere herinde, som er 
rede til automatisk at bakke op bag statsmi- 
nisteren, og for så vidt er jeg ikke i tvivl om, 
at der er parlamentarisk dækning for det, der 
er gjort. Det, der undrer mig, er proceduren 
der er fulgt, hvor der ikke har været tale om, 
så vidt jeg kan se, at der forlods har været en 
klar dækning, at spørgsmålet er blevet. fore- 
lagt på en sådan måde, 'at man kan sige, der 
var en klar dækning bag ministerens tilsagn 
ved topmødet og de senere handlinger i for- 
bindelse dermed. 

Men derudover er det klart, at det interes- 
sante set fra min synsvinkel også er spørgs- 
målet: mener statsministeren, at der er virke- 
lig opbakning også i statsministerens eget 
parti bag den meget aktive rolle, statsministe- 
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ren indtager i forbindelse med integrationen 
af EF? 

Hermed sluttede spørgsmålet. 

7) Til indenrigsministeren af: 

Burgdorf (KF): 
»Hvad agter ministeren at gøre for at 

fremskaffe tilstrækkelig information om den 
lov, der trådte i kraft 1. januar 1979, vedrø., 
rende danske mødres adgang til ved afgivelse 
af erklæring at sikre, at deres børn bliver 
danske statsborgere?« 

(Spm, nr. 554). 

Skriftlig begrundelse. 

I forbindelse med den lov, der på konser- 
vativ foranledning blev gennemført med 
virkning fra dette år om mulighederne for at 
udenlandsk gifte, danske kvinders børn un- 
der 18 år kunne opnå dansk statsborgerskab, 
såfremt der afgives erklæring herom til am- 
bassader, konsulater, ministerium m. m., har 
der været rejst berettiget kritik (bl. a. af fhv. 
minister Lauge Dahlgaard, Politiken den 31. 
januar 1979) af den manglende information 
om disse betydningsfulde bestemmelser. Da 
vi tidligere har oplevet, at sager om børns 
danske statsborgerskab har givet anledning 
til tragedier, må det være rimeligt, at man i 
lighed med den information, der udfoldes på 
andre områder, gennemfører en tilfredsstil- 
lende og informativ oplysningskampagne om 
disse regler. Ministeren bør derfor tage kon- 
takt med statens informationskontor med 
henblik på gennemførelsen af en sådan op- 
lysningskampagne. 

Burgdorf (KF): 
Der er en stående vittighed, som siger, at 

hvis man vil holde noget hemmeligt, skal 
man bare sige det i denne sal, så kommer det 
ikke længere. Hvis det nu også skal til at 
gælde den lovgivning, vi gennemfører herin- 
de, er der ikke ret mange, der fatter, hvad vi 
egentlig er her for. 

En kendsgerning er, at i fjor forår blev der 
vedtaget en lov af næsten samtlige partier i 
dette ting, som for nogle mennesker er meget 
alvorlig, men der er ikke ret mange, der har 
erfaret, at denne lov er vedtaget, og ministe- 
riet har i hvert fald ikke gjort noget særligt 

for at øge kendskabet til denne lovgivning. 
Det er det, jeg spørger ministeren om nu. 

Indenrigsministeren (Enggaard): 
I denne uge vil samtlige familier her i lan- 

det med børn, der vil kunne erhverve dansk ' 
indfødsret, hvis moderen afgiver erklæring 
om det, modtage orientering fra indenrigsmi- 
nisteriet om de nye lovbestemmelser og om- 
fristerne for en sådan erklæringsafgivelse. 
Samtidig vil indenrigsministeriet udsende en: 
pressemeddelelse til samtlige dagblade og 
distriktsblade samt til radioen og fjernsynet. 
Endelig har udenrigsministeriet anmodet 
samtlige danske ambassader om at træffe de 
nødvendige foranstaltninger til, at også fami- 
lier i udlandet, der bliver berørt af loven, får 
orientering. 

På det grundlag skønner jeg, at der ikke 
skulle være anledning til at give yderligere 
information. Jeg kan oplyse, at man netop 
fra statens informationskontor har erklæret 
sig enig med indenrigsministeriet i dette 
synspunkt. 

Grunden til, at den nævnte information 
først bliver givet nu, er den, at man fra in- 
denrigsministeriets side har ønsket, at de 
myndigheder, der skal behandle disse sager 
om børns erhvervelse af dansk indfødsret, 
først og fremmest amterne, skulle have en 
rimelig mulighed for at sætte sig ind i den 
nye lovgivning, før de mange sager, som op- 
lysningskampagnen utvivlsomt vil give anled- 
ning til, begynder at strømme ind. 

Men jeg vil gerne benytte lejligheden til at 
takke hr. Burgdorf, fordi han ved dette 
spørgsmål har givet en supplerende mulighed. 
for, at befolkningen bliver oplyst om de nye 
muligheder. Jeg ved jo, at hr. Burgdorf om- 
fatter disse nye muligheder med en forståelig 
interesse på grund af det engagement, som 
medlemmet har vist i netop denne sag. 

Burgdorf (KF): 
Jeg vil gerne takke ministeren for det sær- 

deles positive svar, jeg fik her. Jeg forstår, at 
tingene nu går "deres gang, og at de medde- 
lelser, som skal sendes ud, bliver sendt ud de 
pågældende steder. Jeg kan bare ikke rigtig 
forstå motiveringen for, at det skulle vare så 
længe, nemlig at amterne skulle have medde- 
lelse om det. Så vidt jeg forstår, er det mere 
danske kvinder ude omkring i verden, som 

377 Ft . 
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har brug for information. Jeg ved, at der i 
Libanon sidder adskillige danske kvinder, 
som vi fik henvendelse fra i udvalget, mens 
udvalgsarbejdet stod på, og som spurgte: 
hvornår kan vi forvente, at dette lovforslag 
bliver virkelighed? 

Jeg vil gerne spørge ministeren yderligere: 
får de kvinder, der nu bor rundt omkring i 
verden og er danske, og hvis børn nu har 
mulighed for at blive danske, en personlig 
henvendelse, eller er det kun ambassaden, 
der får det at vide? 

Indenrigsministeren (Enggaard): 
Som jeg sagde i mit første svar, har uden- 

rigsministeriet anmodet samtlige danske am- 
bassader om at træffe de nødvendige foran- 
staltninger til, at også familier i udlandet, der 
bliver berørt af loven, får orientering. I dette 
udtryk ligger, at de skal gøre, hvad der kan 
gøres for at komme i forbindelse med de fa- 
milier, som kan have interesse i loven. 

Hermed sluttede spørgsmålet. 

8) Til handelsministeren af: 

Kaj Hansen (DKP): 
»Kan ministeren acceptere, at eneretsbe- 

villingen til A. P. Møller af 1962 fortsat ud- 
stykkes i smådele og sælges for højeste bud 
på det internationale marked, således som 
det sidst er sket med afgivelsen af bestilling 
på boreplatforme i Frankrig?« 

(Spm. nr. 563). 

Skriftlig begrundelse. 

Da A. P. Møller fik eneretsbevilling til olie 
og gas i 1962 og indtil år 2012 var det under 
påskud af, at energien forblev dansk ejen- 
domsret i hele perioden. 

Kort tid efter begyndte A. P. Møller at 
sælge monopolet til multinationale oliesel- 
skaber, og i fællesskab oprettedes det såkald- 
te Dansk Undergrunds Consortium (DUC). 
DUC har forskellig sammensætning afhæn- 
gig af koncessionsområde. Dette konsortium 
af koncerner har sidst besluttet at installere 
to indvindingsplatforme ved Gormfeltet. A. 
P. Møllers eget værft, Lindøværftet, kan byg- 
ge platformene og har også givet tilbud, men 
ikke desto mindre er de to platforme bestilt 
hos det franske selskab Union Industrielle et 

d'Entreprise, Cherbourg. Det franske selskab 
kan levere platformene billigere end et dansk 
værft, fordi selskabet får statsstøtte til pro- 
duktionen. 

Kaj Hansen (DKP): 
Dette er for så vidt en pinlig sag, men det 

kan der jo være mange sager omkring A. P. 
Møller-koncernen der er. Jeg vil gerne spør- 
ge ministeren, om han kan bekræfte, at det 
var et vilkår ved godkendelsen af Gormpla- 
nen, at danske firmaer fik en fortrinsret. 

Nu er det sådan, at det for mig er oplyst, 
at investeringen i de to boreplatforme drejer 
sig om beløb på godt 100 mill. kr., og det er 
så meget mere bemærkelsesværdigt, som A. 
P. Møllers værft, Lindøværftet, er i stand til 
at bygge de boreplatforme. Jeg kan oven i 
købet oplyse, at jeg har været til en konfe- 
rence på Lindøværftet indbudt af direktio- 
nen, hvor man forelagde et program for olie- 
boring og olieudvinding. Om dette program 
-  jeg tror, man kaldte det opsugerprogram -  
sagde man, at man var konkurrencedygtig på 
alle områder både med hensyn til platforme, 
forsyningsskibe og mange andre ting, og at 
man havde sendt disse oplysninger ud over 
hele verden, for at Lindøværftet kunne få en 
alternativ produktion til skibsproduktionen. 
Vi har altså Lindøværftets egne ord for, at de 
er konkurrencedygtige, og alligevel får de 
ikke arbejdet. 

Nu har jeg endvidere fået oplyst, at inve- 
steringerne i Gormfeltet over en periode på 2 
år drejer sig om 1,5 mia kr., og så vil jeg ger- 
ne spørge ministeren, hvordan han vil sikre 
sig, at det ikke går med de øvrige investe- 
ringer, som det er gået med disse to boreplat- 
forme, som A. P. Møller har bestilt i Frank- 
rig. 

Handelsministeren (Arne Christiansen): 
De to boreplatforme, der omtales i hr. Kaj 

Hansens spørgsmål, indgår i det planlagte 
produktionssystem for Gormfeltet i Nordsø- 
en; det er det, der tidligere blev kaldt Vern- 
strukturen. Bevillingshaverne har fået han- 
delsministeriets principielle tilladelse til 
iværksættelse af olieindvindingsprojektet fra 
Gormfeltet, bl. a. på de vilkår, at bevillings- 
haverne og deres partnere, altså DUC, 
Dansk Undergrunds Consortium, i det om- 
fang det er muligt, og hvor disse er konkur- 
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rencedygtige, vil foretrække danske virksom- 
heder og dansk arbejdskraft i forbindelse 
med projektet og også i forbindelse med dets 
løbende drift. Det er pålagt DUC at følge de 
nærmere bestemmelser, som fastsættes af 
energistyrelsen til sikring af overholdelsen af 
dette vilkår. 

De to omtalte platforme er bestilt hos et 
fransk firma, som viste sig at være det lavest 
bydende. Udgifterne til disse platforme an- 
drager mellem 5 pet. og 10 pet. af de samle- 
de udgifter for Gormprojektet, som skønnes 
at være, helt korrekt som nævnt af hr. Kaj 
Hansen, af størrelsesordenen 1,5 mia kr. Når 
de danske virksomheder, som også bød på 
den pågældende leverance, ikke kom i be- 
tragtning, kan det eventuelt hænge sammen 
med, at de frister, der var knyttet til tilbud- 
det, var så stramme, at det var vanskeligt at 
overholde dem uden indkalkulering af ekstra 
omkostninger. 

Energistyrelsen er særlig opmærksom på 
dette forhold og fører forhandlinger herom 
med såvel bevillingshaverne som Industrirå- 
det. Det ventes, at Industrirådet vil intensive- 
re sin informationsvirksomhed over for po- 
tentielle danske leverandører og herunder 
lægge særlig vægt på i samarbejde med DUC 
og energistyrelsen at belyse på den ene side 
de særlige krav, som må stilles for leverancer 
til et indvindingsprojekt i Nordsøen, og på 
den anden side de nødvendige hensyn, der 
må tages til danske virksomheders struktur 
og sædvanlige leveringsforhold. I den sidst- 
nævnte henseende har energistyrelsen over 
for DUC nu indskærpet, at danske normer 
skal anvendes, medmindre dispensation fore- 
ligger fra energistyrelsen. 

Det er min opfattelse, at de nævnte initia- 
tiver og foranstaltninger, også set på bag- 
grund af, at det var bevillingshavernes erklæ- 
rede målsætning ved eneretsbevillingens 
meddelelse, at bevillingen skulle udøves til 
gavn for Danmark og dansk industriel udvik- 
ling, vil bevirke, at væsentlige dele af det 
samlede Gormprojekt vil blive udført af dan- 
ske virksomheder alene eller i samarbejde 
med udenlandske specialfirmaer. 

Jeg ved, at flere danske virksomheder er 
indstillet på en aktiv indsats på offshore- 
området, og jeg er i den forbindelse også 
overbevist om, at mange af disse virksomhe- 
der vil vise sig at være konkurrencedygtige. 

Kaj Hansen (DKP): 
Jeg må sige, at jeg er ikke fuldt tilfreds 

med svaret, men jeg er delvis tilfreds med, at 
ministeren er klar over, at det ikke går læn- 
gere på den facon, som vi har set her med 
boreplatformene, og at det vil blive indskær- 
pet over for DUC, at danske firmaer skal ind 
i billedet. Jeg kan så have min tvivl om, 
hvorvidt man også er i stand til med den lov- 
givning, vi i øjeblikket har, at tvinge A. P. 
Møller-koncernen til det. 

Jeg synes også, der er nogle uafklarede 
spørgsmål. Nok var det franske firma billige- 
re, men jeg kender ikke oplysningerne om, 
hvor stor forskellen var på tilbuddene, og det 
synes jeg også spiller en rolle. Endvidere 
prøvede jeg på her inden spørgsmålet, om 
jeg ikke kunne få de vilkår at se, der fra 
energistyrelsen var opstillet for DUC, for det 
har jeg forstået at der er nogle vanskelighe- 
der ved. Derfor vil jeg godt spørge ministe- 
ren, om han vil tilstille energiudvalget de 
betingelser, der er stillet til DUC i denne sag. 

Jørgen Jensen (DKP): 
Jeg har også noteret mig, at man over for 

DUC vil henstille, at man bruger danske 
virksomheder, men der er et par andre 
spørgsmål i den forbindelse. 

I Fyens Stiftstidende den 30. januar er der 
to ting i en artikel, jeg godt vil have lov at 
citere: 

»Efter hvad Stiftstidende erfarer, var i alt 
fem danske selskaber opfordret til at byde på 
Gormprojektet, men kun Odense Staalskibs- 
værft A/S og Monberg & Thorsen efterkom 
opfordringen. 

Når det franske selskab kunne tilbyde at 
udføre arbejdet til klart billigere priser end 
de danske selskaber, er forklaringen bl. a., at 
UEI kan lukrere på et eksporttilskud fra den 
franske stat.« 

Jeg vil gerne spørge ministeren, om han 
kan bekræfte disse oplysninger i Fyens Stifts- 
tidende om, at der ydes tilskud fra den fran- 
ske stat. 

Og så vil jeg også godt sige, at vi fik jo 
ikke en trustkommission. Man afviste det, 
forslag, vi havde fremme for ikke så længe 
siden, med henvisning til, at monopoltilsynet 
kunne foretage de nødvendige undersøgelser. 
Jeg vil godt høre, om man har foretaget un- 
dersøgelser, som kan udelukke, at der har 
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været underhåndsaftaler, som har forhindret, 
at andre virksomheder afgav tilbud. 

Jeg vil også godt spørge, om sagen her, 
hvis det er rigtigt, at der er ydet tilskud fra 
den franske stat, er påtalt med henvisning til 
de aftaler, der jo mange gange fremholdes af 
regeringen og EF-tilhængerne. Når vi har 
søgt at sikre danske virksomheder eksportor- 
drer, så har man henvist til, at der er aftaler i 
EF, som forhindrer, at danske virksomheder 
får fortrinsstilling. Jeg vil gerne høre, om 
ministeren har påtalt, at den franske stat har 
givet tilskud til det franske værft, så det har 
fået dette arbejde. 

Handelsministeren (Arne Christiansen): 
Til hr. Kaj Hansens spørgsmål om eventu- 

elt at tilstille energipolitisk udvalg iværksæt- 
telsestilladelsen for Gormfeltet kan jeg sige, 
at et lignende ønske blev fremsat for nogen 
tid tilbage og før jeg beklædte dette embede. 
Da gjaldt det forgængeren, nemlig Skjoldom- 
rådet, eller det, der nu hedder Ruthfeltet. 
Min forgænger beklagede dengang, at han 
ikke kunne udlevere det samlede materiale, 
som er fortroligstemplet, men erklærede sig 
villig til at give et fortroligt, og jeg kan end- 
da sige et udførligt notat til det energipoliti- 
ske udvalg. Jeg er parat til at følge den sam- 
me procedure, idet jeg dog vil føje til, at jeg 
jo allerede her i svaret har redegjort for klau- 
sulen vedrørende dansk arbejde. Et udførligt 
notat med hovedpunkterne i dette er jeg altså 
parat til at tilstille energiudvalget. 

Til hr. Jørgen Jensen kan jeg sige, at det 
første spørgsmål om eventuel fransk stats- 
støtte til leverancen af disse boretårne har vi 
undersøgt på basis af det, der har kunnet 
oplyses, og man ved jo meget vel, at mange 
af den slags ordninger omgærdes med særde- 
les megen omhyggelighed og fortrolighed. 
Når der bortses fra normal eksportkredit, 
hvilket jo er tilladt inden for EFs rammer, da 

' vi selv yder det samme, så foreligger der ik- 
ke, efter hvad ambassaden har fundet frem 
til, en klar tilkendegivelse af, at der er ydet 
anden form for statsstøtte. Det, der kan kom- 
me ind i billedet, men som altså ikke er be- 
kræftet, er mere generelle statsstøtteordnin- 
ger, f. eks. egnsudviklingsordninger. Jeg er 
bekendt med, at værftet, hvorfra boreplatfor- 
mene skal komme, ligger i Normandiet. Der 

kan være tale om investeringsstøtte i form af 
rentebilliggørelse. 

Som sagt er vi ikke bekendt med disse 
ting. I konsekvens heraf kan jeg svare, at vi 
heller ikke har kunnet protestere imod det. 

Hvorvidt der skulle have foreligget under- 
håndsaftaler på forhånd, da der blev åbnet 
for tilbud, er jeg ikke bekendt med. 

Alfred Hansen (DR): 
Det er jo en sag, der er analog med mange 

andre sager, vi har haft oppe i folketinget de 
senesste måneder. Jeg erindrer, at da Dan- 
mark overtog formandskabet den 1. januar 
1978, publicerede man, at et af de første ini- 
tiativer, man ville tage fra regeringens side, 
var at arbejde for at forhindre nationale støt- 
teordninger inden for EF-området. Jeg skal 
ikke på nogen måde forsvare EF- 
samarbejdet, hvilket nok heller ikke vil for- 
bavse, men jeg vil gerne spørge handelsmini- 
steren, om det er i strid med det grundlag, 
hvorpå fællesmarkedet er bygget op, og det 
grundlag, som Danmark har stemt sig ind i 
fællesmarkedet på, optagelsesbetingelserne, 
at man giver national støtte til firmaer, til 
virksomheder inden for EF-området. Det kan 
besvares ganske klart med et ja eller et nej. 
Er det i strid med det grundlag, hvorpå fæl- 
lesmarkedet er opbygget? 

Anden næstformand (Karlskov Jensen): 
Jeg må gøre opmærksom på, at man kun 

kan stille supplerende spørgsmål til det 
spørgsmål, der foreligger. 

Hermed sluttede spørgsmålet. 

9) Til undervisningsministeren af: 

H. C. Hansen (FP): 
»Vil ministeren tage initiativet til, at det i 

1939 påbegyndte og nu afsluttede forarbejde 
vedrørende den oldnorsk-islandske ordbog 
tilbydes Island?« 

(Spm. nr. 565). 

Skriftlig begrundelse. 

Det afsluttende arbejde vil vare i hvert 
fald århundredet ud, og på baggrund af udle- 
veringen af håndskrifterne vil det være rime- 
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ligt, at Island påtog sig at afslutte arbejdet 
med redaktion og udgivelse af ordbogen. 

H. C. Hansen (FP): 
Det er så sjældent, at man træffer nogen, 

der taler oldnordisk. Dermed være ikke sagt, 
at der ikke har ligget og stadig ligger tungt- 
vejende videnskabelige og undervisnings- 
mæssige årsager til grund for, at man i 1939 
påbegyndte arbejdet med denne ordbog. På 
mig virker det imidlertid lidt usædvanligt, for 
at sige det mildt, at arbejdet endnu 40 år ef- 
ter ikke er afsluttet, og vi har fået oplyst, at 
en ny sprogforsker nu er gået i gang med at 
fortsætte arbejdet, og at det formentlig ikke 
bliver færdig lige med det samme. 

De islandske håndskrifter er i den mellem- 
liggende tid blevet givet tilbage til Island, og 
med de forhold, der hersker på de danske 
museer, skal man jo nok være glad for, at 
dette er sket. Men spørgsmålet er, om arbej- 
det med ordbogen ikke igen burde forenes 
med håndskrifterne i Reykjavik af videnska- 
belige grunde, men jeg vil naturligvis som 
repræsentant for mit parti sige, at jeg finder, 
at det også ville være på sin plads med den- 
ne lettelse for skatteyderne. 

Undervisningsministeren (Dorte Bennedsen): 
Det fremgår af begrundelsen for spørgs- 

målet, at det på baggrund af udleveringen af 
håndskrifterne for spørgeren ville være rime- 
ligt, at Island påtog sig at afslutte arbejdet 
med redaktion og udgivelse af ordbogen. 

Til dette skal jeg bemærke, at beslutningen 
om at yde statstilskud til udgivelse af den 
oldislandske ordbog ikke har forbindelse 
med den beslutning, der blev truffet i folke- 
tinget i 1965 om at udlevere håndskrifterne 
til Island. Spørgsmålet om udlevering af 
håndskrifterne blev rejst under de dansk- 
islandske forhandlinger umiddelbart efter 
anden verdenskrig, medens ordbogsarbejdet 
blev påbegyndt i 1939. 

Jeg skal i øvrigt oplyse, at der allerede 
foregår en arbejdsdeling mellem den arna- 
magnæanske kommission i Danmark og den 
arnamagnæanske kommission i Island om- 
kring dette ordbogsarbejde. Den danske 
kommissions arbejde omfatter en 
videnskabelig-historisk ordbog over ordforrå- 
det i prosasproget fra de ældste håndskrifters 
tid og indtil den første islandske bog kom i 

trykken i året 1540, medens den islandske 
kommission arbejder på en lignende ordbog 
over det islandske sprog fra 1540 og op til 
nutiden. 

På denne baggrund finder jeg det ikke ri- 
meligt at anmode Island om at overtage det 
ordbogsarbejde, som hidtil har foregået på 
Københavns universitet. 

H. C. Hansen (FP): 
Vil ministeren bekræfte, at arbejdet ikke 

vil blive afsluttet i dette århundrede? 

Undervisningsministeren (Dorte Bennedsen): 
Nej. 

Hermed sluttede spørgsmålet. 

10) Til socialministeren af: 

Alfred Hansen (DR): 
»Vil ministeren sikre en forsvarlig under- 

visning af de undervisningspligtige børn, som 
er multihandicappede, og som derfor ikke 
kan følge den normale undervisning i folke- 
skolen, men som i stedet er henvist til f. eks. 
en af de såkaldte grønne skoler, og er mini- 
steren enig i det helt uacceptable i, at en 8 
års dreng, Karl Ejner, på Egerisskolen i Ski- 
ve er henvist til børnehaveklassen med den 
begrundelse, at skolen ikke har tilstrækkelige 
økonomiske midler til rådighed, så en støtte- 
lærer kan hjælpe den 8-årige dreng med at få 
den undervisning, som er hans grundlovssik- 
rede ret?« 

(Spm. nr. 568). 

Skriftlig begrundelse. 

Ifølge oplysninger gennem bl. a. radio 
Midt- og Vestjylland fremgår, at en dreng, 
Karl Ejner, som har hjemstedskommune i 
Sundsøre, fra februar 1978 til 1. oktober 1978 
har modtaget undervisning på Egerisskolen i 
Skive. I ovennævnte periode betalte Sundsø- 
re kommune udgifterne til Egerisskolen i for- 
bindelse med den støtteundervisning, som 
var påkrævet i forbindelse med den 8-årige 
drengs handicap. 

Imidlertid udsendte socialstyrelsen cirku- 
lære nr. 587 af 19. juli 1978, hvori der gøres 
opmærksom på, at der ikke i bistandsloven 
er hjemmel for en kommune til at afholde en 
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sådan udgift. Herefter ophører Sundsøre 
kommune med at betale for Karl Ejners støt- 
telærer. Herefter anbringes Karl Ejner fra 
den l. oktober 1978 i en børnehave på Ege- 
risskolen, hvor han ingen undervisning får, 
idet der ikke er økonomiske midler til at stil- 
le en støttelærer til rådighed. 

Idet ethvert barn i den undervisningsplig- 
tige alder har krav på en forsvarlig undervis- 
ning, må ovennævnte eksempel betragtes 
med den allerstørste alvor. Man kan endvi- 
dere frygte, at der på andre tilsvarende sko- 
ler kan fremvises lignende eksempler på 
manglende undervisning. 

Derfor bør ovennævnte sag betragtes som 
en principsag, som bør foranledige, at mini- 
steren omgående sikrer tilstrækkelige økono- 
miske midler, så ingen handicappede bliver 
kastebold mellem stat, amt og kommune i 
perioden indtil særforsorgens udlægning til 
amterne fra den l. januar 1980. 

Socialministeren (Erling Jensen): 

Jeg vil indledningsvis understrege, at un- 
dervisnings- og oplæringspligten omfatter 
alle børn i den undervisningspligtige alder, 
og at det påhviler særforsorgen at iværksætte 
de fornødne hjælpeforanstaltninger, såfremt 
barnet ikke kan følge undervisningen i den 
almindelige folkeskole eller dennes special- 
undervisning. Indholdet af undervisnings- og 
oplæringspligten vil i det enkelte tilfælde væ- 
re afpasset efter barnets handicap og behov. 

Ved fastsættelsen af bevillingerne til ånds- 
svageforsorgens drift er der taget hensyn til, 
at åndssvageforsorgens skoler skal have det 
fornødne personale til at tage sig af også me- 
get svært multihandicappede børn. Persona- 
lenormeringen på Egerisskolen i Skive svarer 
nøje til landsgennemsnittet for åndssvagefor- 
sorgens skoler i skoleåret 1978-79. 

Vedrørende den fremdragne elev har soci- 
alstyrelsen oplyst, at han er placeret i en me- 
get lille gruppe for at tilgodese de særlige 
sikkerhedsmæssige krav, som hans fysiske 
tilstand stiller. At denne gruppe benævnes 
børnehaveklasse er kun af formel betydning, 
idet det for skolen som helhed gælder, at 
hver enkelt elevs undervisning og træning 
finder sted på grundlag af elevens funktions- 
niveau m. v. og ikke på grundlag af, i hvil- 
ken klasse eleven er placeret. 

Jeg vil dog gerne give udtryk for det prin- 
cipielt ønskelige i, at den pågældende elev på 
grund af sin alder placeres i en skolegruppe, 
og jeg har derfor bedt socialstyrelsen drage 
omsorg for, at mulighederne herfor tages op 
til nærmere undersøgelse. 

Alfred Hansen (DR): 
Jeg vil takke ministeren for svaret og for, 

at ministeren helt klart har tilkendegivet, at 
det er særforsorgen, der har ansvaret og an- 
svaret alene for, at de børn, der skal undervi- 
ses under særforsorgen, får den fornødne 
undervisning under tilbørlig hensyntagen til 
de enkelte elevers særlige behov. 

Jeg skal derfor spørge ministeren, om det 
betyder, at der for Karl Ejners vedkommen- 
de ikke sker nogen ændring i den undervis- 
ningsmæssige situation, der her er tale om. 
Jeg takker ministeren for ministerens løfte 
om, at Karl Ejner skal op og gå i en klasse, 
hvor den aldersmæssige fordeling svarer til 
Karl Ejners alder. Men jeg kunne ikke spore 
i ministerens svar, at der skulle etableres en 
støttelærerordning for Karl Ejner. 

Situationen er, at Karl Ejner indtil den I. 
oktober 1978 havde en støttelærer til rådig- 
hed. Da denne støttelærer imidlertid blev 
betalt af Karl Ejners hjemstedskommune, 
Sundsøre kommune, og da denne kommune 
senere får besked på fra socialstyrelsen, at 
det er forbudt kommuner at betale støttelæ- 
rere, der hører under særforsorgen, så måtte 
Karl Ejner ophøre med at få den undervis- 
ning, som han altså hidtil havde fået. Det vil 
sige, at fra den I. oktober 1978 sker der en 
afgørende ændring til det ringere for Karl 
Ejners vedkommende. 

Det er efter min mening ikke bare et 
spørgsmål om, at man har tilgodeset de sik- 
kerhedsmæssige foranstaltninger ved at sætte 
Karl Ejner i en børnehaveklasse, hvor han 
rettelig ikke hører hjemme. Han må naturlig- 
vis have den undervisning, som han ifølge 
sin grundlovssikrede ret har krav på at få. 
Jeg vil gerne spørge, om det betyder, at Karl 
Ejner fremover vil få stillet støttelærer til 
rådighed, og om der nu fremover vil finde 
undervisning sted, herunder også af talepæ- 
dagog. 

Jeg har fået oplyst fra såvel faderen til 
Karl Ejner som via radio Midt- og Vestjyl- 
land, at der ikke har fundet undervisning 
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sted. Jeg er forbavset over, at man kan vur- 
dere den samme undervisningsmæssige situa- 
tion på to forskelige måder, sådan at én si- 
ger, at han får undervisning, og en anden 
siger, at han får ingen undervisning. 

Socialministeren (Erling Jensen): 
Lad mig for det første sige, at udefra kom- 

mende støttelærere eller støttepædagoger, 
begreber, som vist bruges i flæng, til et eller 
flere børn i samme gruppe ikke er løsningen, 
når det drejer sig om bistand til handicappe- 
de børn og unge i særforsorgens institutio- 
ner. Det, det drejer sig om, er, at der på in- 
stitutionerne er et personale, der både med 
hensyn til antal og uddannelse er i stand til 
at tilbyde de ofte svært multihandicappede 
børn den individuelle og den pædagogiske 
bistand, det enkelte barn har behov for. 

Når jeg i mit første indlæg oplyste, at jeg 
har bedt socialstyrelsen om at foretage en 
nærmere undersøgelse, så er det netop med 
henblik på at vurdere, om man ved en anden 
og en bedre udnyttelse af ressourcerne kan 
opnå en for alle parter -  og dér skal hr. Al- 
fred Hansen ikke være i tvivl om, at jeg først 
og fremmest tænker på barnet og forældrene 
-  tilfredsstillende ordning. 

En forsvarlig undervisning er, som jeg 
nævnte før, en undervisning, der er afpasset 
efter det enkelte barns handicap og behov. I 
denne forbindelse vil jeg gerne gøre opmærk- 
som på, at med den udbygning, der er sket af 
folkeskolens specialundervisning i de senere 
år af børn, der tidligere gik i særforsorgens 
skoler, er den individuelt tilrettelagte pæda- 
gogiske bistand så meget mere påkrævet for 
de børn, der på grund af deres handicap ikke 
har kunnet modtage folkeskolens specialun- 
dervisningstilbud og derfor modtager særfor- 
sorgens undervisningstilbud. Denne individu- 
elle undervisning tager i høj grad sigte på at 
udvikle elevernes faktiske muligheder og al- 
mindelige færdigheder med henblik på en 
større selvhjulpenhed, der er nødvendig for 
at klare dagligdagens behov og for at kunne 
fungere i samfundet. 

Socialstyrelsen har over for mig oplyst, at 
det skønnes muligt for Egerisskolen at tage 
sig af det pågældende barn på forsvarlig og 
tilfredsstillende måde med det normerede 
personale. En konsulent fra socialstyrelsen 
har været i forbindelse med forsorgscenteret 

om en eventuelt bedre udnyttelse af ressour- 
cerne. 

Jeg kan yderligere oplyse, at sagen ikke 
tidligere har været rejst over for ministeriet, 
men at folketingsmedlem Svend Haugaard 
den 30. januar har bedt ministeriet se på sa- 
gen. Min anmodning til socialstyrelsen er et 
resultat heraf. 

Alfred Hansen (DR): 
Jeg takker for ministerens grundige svar, 

gående ud på at socialstyrelsen skal se på 
dette specielle forhold, og jeg håber, at dette 
initiativ vil resultere i en effektiv undervis- 
ning af Karl Ejner. 

Jeg vil samtidig udtrykke ønske om, at der 
ikke andre steder, på de skoler, der hører 
under særforsorgen, findes tilsvarende ek- 
sempler. I så fald bør de hurtigst muligt 
komme frem for dagens lys, så der også kan 
blive fokuseret på disse specielle forhold. 

Jeg rejste spørgsmålet til besvarelse i slut- 
ningen af januar, og det gjorde jeg til under- 
visningsministeren. Det var ud fra det syns- 
punkt, at da barnet ikke var tilmeldt særfor- 
sorgen, anså jeg det for givet, at det måtte 
høre under undervisningsministeren, og af 
frygt for at jeg kunne få et svar fra socialmi- 
nisteren gående ud på, at da drengen ikke 
var tilmeldt særforsorgen eller åndssvagefor- 
sorgen, var det ikke socialministerens bord. 

Jeg er glad for, at sagen nu i hvert fald er 
kommet til det rigtige sted, og jeg håber, at 
ministeren vil følge sagen op. Jeg vil person- 
lig holde mig orienteret om, hvorvidt der 
sker en ændring i undervisningen af Karl 
Ejner, og hvis det ikke er tilfældet, vil jeg 
tage sagen op senere. 

Så skal jeg lige til slut oplyse ministeren 
om, at hvis det skulle komme til at skorte på 
penge, på bevillinger til særforsorgen, så skal 
ministeren vide, at han kan regne med rets- 
forbundets støtte til en tillægsbevilling, sådan 
at det ikke er økonomien, der er skyld i, at 
vore mest handicappede børn ikke får den 
undervisning, de har krav på. 

Socialministeren (Erling Jensen): 
Blot for at hr. Alfred Hansen og jeg ikke 

går forkert af hinanden: jeg har forstået hr. 
Alfred Hansens spørgsmål som knyttet til det 
principielle i denne sag, og jeg er enig med 
ham i, at det har været værdifuldt at rejse 
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det, og jeg er glad for, at hr. Alfred Hansen 
er tilsvarende tilfreds med mit lige så princi- 
pielle svar. Men hr. Alfred Hansen behøver 
aldrig være i tvivl om, at han når som helst 
er velkommen hos mig her i huset eller i mit 
ministerium med en hvilken som helst kon- 
kret sag. 

Hermed sluttede spørgsmålet. 

11) Til ministeren for kulturelle anliggender 
af: 

Bernhard Baunsgaard (RV): 
»Kan ministeren oplyse, hvornår der sidst 

er foretaget optælling og kontrol af de enkel- 
te statslige museers samlinger?« 

(Spm. nr. 570). 

Skriftlig begrundelse. 

Der har i den senere tid været megen dis- 
kussion om den måde, hvorpå vi værner om 
vore kulturværdier. I den forbindelse har det 
været konstateret, at der ofte går meget lang 
tid mellem kontrol af museers beholdning af 
kulturværdier. 

Ministeren for kulturelle anliggender (Niels 
Matthiasen): 

For så vidt kan jeg beklage -  med en lille 
omskrivning -  at der fra fredag aften til tirs- 
dag morgen ikke har været tid til grundigt at 
undersøge hr. Bernhard Baunsgaards omfat- 
tende spørgsmål. Det er dog alligevel lykke- 
des at skaffe en del materiale frem fra de 
forskellige statslige museer til belysning af 
kontrol- og revisionsproblemerne. Hvad vær- 
re er: en mundtlig redegørelse for de enkelte 
museers besvarelser ville kræve betydelig me- 
re tid, end der er til rådighed til besvarelse af 
spørgsmål til ministrene her om onsdagen. 
Jeg vil derfor i denne uge sende folketingets 
kulturudvalg en skriftlig redegørelse for sa- 
gen, der naturligvis også vil blive sendt til hr. 
Bernhard Baunsgaard. 

Jeg kan dog sige så meget generelt om 
spørgsmålet, at der ved nogle statsmuseer 
foretages løbende kontroloptællinger, andre 
foretager stikprøveoptællinger, andre igen en 
systematisk gennemgang af enkelte gen- 
standsgrupper i forbindelse med nyopstilling. 
Enkelte samlinger har især på grund af man- 
gel på arbejdskraft ikke foretaget en totalre- 

vision i en årrække. Alt i alt fremgår det af 
de svar, vi har fået i kulturministeriet, at der 
på hovedparten af museerne føres en rimelig 
kontrol med museumsgenstandene. 

Jeg vil henvise til den skriftlige redegørel- 
se, der vil gå i dybden med disse ting, og 
sige, at vi i øvrigt i kulturministeriet i øje- 
blikket arbejder med en planlægning for 
kontrol og revision på de forskellige museer 
og også fører forhandlinger med finansmini- 
steriet om, hvilke muligheder der bevillings- 
mæssigt er herfor. 

Bernhard Baunsgaard (RV): 
Netop i betragtning af den korte tid, der 

har været, synes jeg det var et overordentlig 
gennemgribende svar, jeg fik fra ministeren 
på spørgsmålet, og jeg synes det er udmær- 
ket, at det suppleres med, at en redegørelse 
bliver sendt til kulturudvalget. Jeg synes, det 
er meget tilfredsstillende. 

Jeg glæder mig endnu mere over, at mini- 
steriet arbejder med en plan for, om man 
systematisk kan gennemgå vore museers be- 
holdninger. Det er jo rigtigt, som ministeren 
antydede, at man ikke har arbejdskraft til 
med de fastansatte at foretage denne ekstra 
kontrol. 

Når jeg har stillet spørgsmålet nu, så er 
det bl.a., fordi man netop i disse år med den 
store arbejdsløshed også for uddannede på 
disse områder har mulighed for at søge eks- 
trabevillinger til beskæftigelse af uddannede 
folk til at foretage kontrollen. Dertil kom- 
mer, at når staten i realiteten skal betale ar- 
bejdsløshedsunderstøttelsen, så er forskellen 
mellem den løn, man vil få udbetalt, og den 
arbejdsløshedsunderstøttelse, man får, fordi 
det er unge mennesker, jo meget lille. Jeg 
tror, at nettoudgiften vil være 7.000 kr. pr. år 
pr. ansat. Derfor håber jeg, at ministeren 
hurtigt når til et resultat med hensyn til øn- 
sket om at foretage en løbende kontrol, og at 
det så lykkes ministeren -  for det fortjener 
det -  at få bevillingen igennem herinde. 

H. C. Hansen (FP): 
Vil ministeren bekræfte, at kendsgerningen 

er den, at i realiteten aner man ikke, hvad 
der er af mangler på de museer, der hører 
ind under kulturministeriet? Bortset fra tøj- 
husmuseet, som har kunnet give en ganske 
nøjagtig redegørelse for, hvor mange blank- 
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Våben og hvor mange håndvåben der mafig- 
lede, så er man i realiteten ude af stand til at 
sige, hvad der mangler på det kgl. bibliotek, 
ude af stand til at sige, hvad der mailgler 
f.eks. i den grafiske samling på kunstmuseet, 
og det samme gentager sig fra museum til 
museum. Mail kender i tealiteten ikke sand- 
heden om, hvad der mangler rundt omkring. 

Ministeren for kulturelle anliggender (Niels 
Matthiasen): 

Det kan jeg ikke bekræfte, Tværtimod kan 
jeg bekræfte, at det ligger forskelligt fra oma 
råde til område. Men jeg kafi Også sige, at 
det ved hr. H. C. Hansen udmærket godt, for 
i kulturudvalgets møde forleden fik han öP'" 
lysninger om, hvordan tingene ligger ganske 
nøjagtigt. Det eneste, jeg ikke hat meddelt 
skriftligt, og som ikke er tilgængeligt, et sik- 
ringsforholdene, som jeg ikke mener det er 
rimeligt at oplyse om offentligt. 

Hermed sluttede spørgsmålet, og spøtgeti- 
den var dermed til ende. 

Skriftligt besvarede spørgsmål: 

Anden næstformand (Karlskov Jensen): 
Fra ministre er modtaget skriftlig besvarel- 

se af spørgsmål stillet af følgende medlem- 
mer af folketinget: 

Annelise Gotfredsen: spm. nr. 495. 
Yvonne Herløv Andersen: spm. nr. 497. 
Lilli Gyldenkilde: spm. nr. 499 og 541. 
Maisted: spm. nr. 501 og 523. 
Voigt: spm. nr. 502, 509 og 531. 
Bolvig: spm. nr. 506 
Gert Petersen: spm. nr. 508. 
Halvgaard: spm. nr. 512. 
Steenholdt: spm. nr. 513 og 520. 
Ole Olsen: spm. nr. 515. 
Mimi Jakobsen: spm. nr. 516. 
Tyroll: spm. nr. 518. 
Bollmann: spm. nr. 519. 
Wissing: spm. nr. 521. 
Knud Lind: spm. nr. 524. 
Erlendsson: spm. nr. 529. 
Glistrup: spm. nr. 537. 

Til ministeren for kulturelle anliggender (18/1 
79) af: 

Annelise GotfredSên (KF): 
»Vil ministeren redegøre for resultaterne 

af de undersøgelser, han har oplyst er foreta- 
get om andre former for TV-spredning af 
danske og europæiske udsendelser end den 
planlagte nordiske TV-satellit, og som mini- 
steren har erklæret vil indgå i den nedsatte 
referencegruppes arbejde?« 

(Spm. nr. 495). 

Begrundelse. 

Ifølge ministerens udtalelser i ònsdags- 
spørgetíden er der foretaget undersøgelser af 
andre muligheder for TV-spredning end via 
den planlagte nordiske satellit, og ministeren 
erklærede, at disse ville indgå i udredhings- 
arbejdet omkring Nordsat-projektet. Det må 
anses for at være af største interesse for of- 
fentligheden snarest at få kendskab til disse 
andre undersøgelsesresultater, så debatten 
ikke ensidigt bliver koncentreret om den nor- 
diske satellit. 

Besvarelse (31/1 79): 

Ministeren for kulturelle anliggender (Niels 
Matthiasen): 

Spørgsmålet om spredning af nordiske 
programmer på anden måde end via satellit 
har været behandlet i en betænkning fra 
Nordisk Ministerråd »TV över granserna« 
(NU 1974: 19). 

For Danmarks vedkommende nævnes der 
i denne betænkning 3 muligheder for en øget 
nordisk programspredning: 

1) Etablering af et TV 2-sendernet med 
henblik på samtidig videredistribution af et 
TV-program fra et andet nordisk land (Mo- 
del 1). 

2) Etablering af et TV 2-sendernet med 
henblik på udsendelse af et redigeret udvalg 
af de nordiske TV-programmer (Nordvi- 
sions-TV) (Model 2). 

3) Radiokædefremføring af nordiske TV- 
programmer til kabelanlæg i områder, der 
ligger uden for den normale modtagezone 
(Model 3). 

ad 1) Etablering af  et TV 2-sendernet med 
henblik på samtidig videredistribution af et 
TV-program fra et andet nordisk land. 

378 Ft 
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Danmark disponerer -  ligesom de øvrige 
nordiske lande -  over frekvenser til distribu- 
tion med jordbundne sendernet af fire samti- 
dige TV-programmer. Model t forudsætter, 
at et sæt af disse frekvenser anvendes til ud- 
sendelse af et nordisk TV-program. Dette 
indebærer etablering af 16 UHF-sendere, et 
antal kanalomsættere og et landsomfattende 
fordelingsnet, hvilket ville kunne give en 
dækning på 99 pet. Modellen er opstillet un- 
der den forudsætning, at der af hensyn til 
løsning af andre opgaver (f. eks. et lands- 
dækkende TV 2 eller etablering af lokal TV) 
kun kan disponeres over et sæt frekvenser til 
et nordisk sendenet. 

Modellen giver hele befolkningen mulig- 
hed for -  ud over det danske program -  at 
modtage et program fra et andet nordisk 
land (et af de svenske programmer, det nor- 
ske program eller et af de finske program- 
mer), men ingen eller kun stærkt begrænsede 
valgmuligheder mellem flere nordiske pro- 
grammer. Det er ikke muligt at skifte fra ét 
lands program til et andet lands program, 
fordi tidspunkterne for de andre landes pro- 
gramstart ikke kan koordineres. En ordning 
med hyppige programskift og samordnet be- 
gyndelses- og sluttid for programindslagene i 
de fire landes udsendelser vil teknisk og pro- 
grammæssigt være kompliceret. 

Anlægsudgifterne for sendernettet er be- 
regnet til ca. 250 mill. d. kr. (prisniveau 
1977). 

Ad 2) Etablering af et TV 2-sendernet med 
henblik på udsendelse af et redigeret udvalg af 
de nordiske TV-programmer (Nordvisions-TV). 

Denne model vil give befolkningen mulig- 
hed for at se et udvalg af udsendelser fra 
samtlige nordiske lande. 

Modellen kræver ligesom forslaget under 
pkt. 1) etablering af et særligt sendernet (16 
UHF-sendere, et antal kanalomsættere og et 
landsomfattende fordelingsnet), men i stedet 
for som ved model I at anvende sendernettet 
til udsendelse af et program fra et enkelt an- 
det nordisk land forudsætter model 2, at der 
udsendes et udvalg af programmer fra samt- 
lige nordiske lande. Programmerne må ud- 
sendes tidsmæssigt forskudt, idet de modta- 
ges enten som postsendte videobånd eller pr. 
radiokædenet. 

Model 2 vil som følge af den indirekte 
udsendelsesform gøre det muligt også at ud- 
sende islandske programmer, ligesom sprog- 
problemer kan imødegås gennem tekstning. 

Anlægsudgifterne for sendernettet er som 
for model I beregnet til ca. 250 mill. d. kr. 
(prisniveau 1977). 

ad 3) Radiokædefremføring af nordiske TV- 
programmer til kabelanlæg i områder, der lig- 
ger uden for den normale modtagezone. 

Fremførelse ved hjælp af radiokæde inde- 
bærer, at man ved en særlig form for radio- 
transmission, som ikke kan modtages af al- 
menheden, fremfører TV-programmer til ka- 
belanlæg i områder, hvor programmerne el- 
lers ikke kan modtages. 

Da det er forbundet med uforholdsmæs- 
sigt store udgifter at etablere kabelanlæg i 
egentlige landdistrikter, har radiokædeløsnin- 
gen stort set kun betydning for byer eller by- 
mæssige bebyggelser, hvor der enten allerede 
findes kabelanlæg eller med rimelige omkost- 
ninger kan oprettes sådanne. 

Praktisk indebærer løsningen, at post- og 
telegrafvæsenet mod en afgift fremfører TV- 
programmerne til de enkelte byer eller by- 
mæssige områder, hvorefter programfordelin- 
gen ud til de enkelte kabelabonnenter sker 
på lokalt ansvar. 

I »TV över gränserna« er der foretaget 
beregninger af, hvad det vil koste at fremføre 
5 nordiske programmer til ca. 300 danske 
byer og bymæssige bebyggelser med mere 
end 1.000 indbyggere, hvor man ikke i dag 
kan modtage nordiske programmer. Omkost- 
ningerne ved en sådan fremføring, der vil 
omfatte 213 af landets seere, er for selve radi- 
ofremføringen anslået til ca. 300 mill. d. kr. 
For den enkelte TV-husstand vil dette -  un- 
der forudsætning af, at 75 pet. af de ca. 1 
mill. TV-husholdninger, som findes i disse 
byer og bymæssige områder, tilslutter sig 
ordningen -  svare til en abonnementsudgift 
på ca. 120 kr. pr. år. Hertil kommer udgiften 
ved at etablere lokale hovedkabelnet og de 
dertil hørende fordelingsanlæg i etageejen- 
domme og parcelhusområder. Denne udgift 
blev i 1974 anslået til mellem 1.200-1.400 
mill. kr. Løsningen giver ikke nogen lands- 
dækkende spredning af de nordiske pro- 
grammer, og det fremhæves i betænkningen, 
at det vil være forbundet med meget store 
omkostninger at etablere kabelanlæg for den 
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sidste tredjedel af befolkningen, som bor i 
landdistrikterne. 

Det bemærkes, at de udgiftsskøn, der blev 
foretaget i betænkningen »TV över gränser- 
ne« (NU 1974: 19), så vidt det har været mu- 
ligt er opdateret til 1977-prisniveau. 

Undersøgelserne i 1974 blev foretaget med 
sigte på viderespredning af nordiske pro- 
grammer, men der er i princippet intet til 
hinder for, at de nævnte spredningsformer 
også ville kunne bringes i anvendelse i for- 
bindelse med programspredning fra andre 
lande. 

Jeg skal endelig oplyse, at det i mandatet 
for den igangværende Nordsatudredning er 
pålagt den tekniske arbejdsgruppe at foretage 
en gennemgang i teknisk og teknisk/ 
økonomisk henseende af de alternative 
spredningsmodeller (jordbundne sendenet og 
radiokæde kombineret med lokale kabeldi- 
stributionsnet), som er behandlet i betænk- 
ningen fra 1974. 

Til socialministeren (18/1 79) af: 

Yvonne Herløv Andersen (CD): 
»Vil ministeren under henvisning til svar 

af 17. januar 1979 på spørgsmål nr. 460 oply- 
se, om værnepligtige ligesom beboere på ple- 
jehjem også kommer ind under bekendtgørel- 
se af 17. marts 1976 om hvilende sygesik- 
ringsret, således at de kan konsultere egen 
praktiserende læge mod fremvisning af et på 
tjenestestedet udstedt kort?« l1 

(Spm. nr. 497).' 

Begrundelse. 

Det synes urimeligt, at to grupper af men- 
nesker under samme bekendtgørelse stilles så 
forskelligt med hensyn til mulighed for fri 
lægehjælp. 

Det bør ikke være alder eller helbred, der 
skal være afgørende for fastholdelse af selv- 
følgelige rettigheder. 

Besvarelse (2/2 79): 

Socialministeren (Erling Jensen): 
Socialministeriet har indhentet neden- 

nævnte oplysninger fra forsvarsministeriet, 
under hvilket spørgsmålet om værnepligtiges 
sygebehandling hører: 

Værnepligtige under den pligtige tjeneste 
på for tiden 9 måneder har ret til fri sygeple- 

je, herunder medicin for forsvarets regning. 
Som følge heraf afleverer de værnepligtige i 
overensstemmelse med socialministeriets be- 
kendtgørelse nr. 119 af 17. marts 1976 om 
hvilende sygesikringsret ved indkaldelse de- 
res sygesikringsbevis til tjenestestedet og ud- 
træder af den almindelige, offentlige sygesik- 
ringsordning. Hvis de værnepligtige konsul- 
terer en privat praktiserende læge, må de 
således selv afholde udgiften herved. Ved 
akut sygdom, hvor det ikke er muligt at blive 
behandlet af en af forsvarets læger, betaler 
forsvaret dog honoraret til en privat praktise- 
rende læge, og under ferie/orlov i udlandet 
kan der til brug i denne periode udleveres 
midlertidigt sygesikringsbevis til de værne- 
pligtige. 

Grundlaget for forsvarets fri sygepleje, 
herunder den bestående læge- og tandlæge- 
ordning, er bl. a.: 

at forsvaret i fredstid får mulighed for 
gennem ansættelse af et antal faste læger (o- 
verlæger og reservelæger) og ved indkaldelse 
af læger til værnepligtstjeneste at uddanne og 
opbygge det lægeberedskab, der er et nød- 
vendigt led i forsvarets virksomhed i en 
krigssituation. Ordningen medfører samtidig, 
at disse læger får et særdeles godt kendskab 
til de arbejdsvilkår, som forsvaret har i freds- 
tid, og de bliver herved i stand til i langt hø- 
jere grad end øvrige læger at betjene og be- 
dømme bl. a. de værnepligtige bedst muligt, 

at alt indkaldt personel ved mødet i for- 
svaret skal undersøges med henblik på bedst 
mulig anvendelse i funktion og specialjob, 
herunder have registreret tandsæt for bl. a. 
identifikation, 

at gennemførelsen af uddannelsen (enkelt- 
mands- og enhedsuddannelse) kan foretages 
med mindst muligt fravær (f. eks. rejse til 
privat læge og tandlæge), 

at en række tjenesteområder, f. eks. sejlen- 
de tjeneste, tjeneste på Færøerne og Grøn- 
land, ikke giver mulighed for anvendelse af 
egen læge. 

Der er således såvel uddannelsesmæssige 
som lægemæssige forhold, der begrunder den 
særlige læge- og sygeplejeordning i forsvaret, 
og en ændring heri vil -  foruden konsekven- 
ser for disse områder, herunder tjenestetidens 
længde m. v. -  indebære en helt ændret til- 
rettelæggelse, herunder drøftelser med amts- 
kommuner og lægeorganisationer, idet hele 
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sygehusordningen i dag er en amtskommunal 
opgave, medens forsvaret er en statsopgave. 

Målet for den fri sygepleje for værnepligti- 
ge er, at de skal have en lægebehandling, der 
mindst svarer til den, der ydes gennem prak- 
tiserende læger, medens special- og sygehus- 
behandling finder sted ved de normale spe- 
cialister og sygehuse efter henvisning fra for- 
svarets læger og mod betaling fra forsvaret. 

Forsvaret har derfor en kombination mel- 
lem anvendelse af civile og militære læger, 
som er tilrettelagt under hensyntagen til såvel 
de uddannelsesmæssige forhold m. v. som de 
administrative og samfundsøkonomiske for- 
dele. 

Til arbejdsministeren (19/1 79) af: 

Lilli Gyldenkilde (SF): 
»Hvorledes harmonerer ministerens udta- 

lelser ved 1. behandlingen den 30. november 
1978 af beslutningsforslag nr. B. 38 vedr. ar- 
bejdsformidling og arbejdsløshedsforsikring 
med side 2, næstsidste afsnit, i det børnepas- 
ningscirkulære, der er udsendt fra arbejdsdi- 
rektoratet?« 

(Spm. nr. 499). 

Begrundelse. 

Arbejdsministeren sagde ved I. behandlin- 
gen af lovforslaget vedr. arbejdsformidling 
og arbejdsløshedsforsikring: »Efter de regler, 
vi vil fastlægge i den nye praksis, vil vi lade 
spørgsmålet om, hvorvidt folk står til rådig- 
hed for arbejdsmarkedet eller ej, bero på, om 
de kan overtage et anvist job eller ikke kan, 
og det er alene den situation, vi tager sigte 
på.« 

Børnepasningscirkulæret er nu udsendt, og 
side 2, næstsidste afsnit, harmonerer ikke 
med arbejdsministerens udtalelse. I afsnittet 
står: »Der kan være tilfælde, hvor det er ri- 
meligt at anmode om en erklæring om med- 
lemmets' børnepasningsmuligheder, uden at 
der har foreligget anvisning.« 

Besvarelse (31/1 79): 

Arbejdsministeren (Auken): 
Under I. behandlingen af SFs forslag til 

folketingsbeslutning diskuterede vi bl. a., 
hvordan det konstateres, at medlemmer med 
mindre børn opfylder det krav om at stå til 
rådighed for arbejdsmarkedet, som fru Lilli 

Gyldenkilde og jeg var enige om er en betin- 
gelse for udbetaling af dagpenge. 

Det er mit hovedsynspunkt, at det må for- 
udsættes, at medlemmerne har børnepas- 
ningsmuligheder, så længe det modsatte ikke 
konstateres, og at denne konstatering i næ- 
sten alle tilfælde vil ske ved, at medlemmet 
ikke overtager anvist arbejde. Dette har også 
fundet udtryk i børnepasningscirkulæret, bl. 
a. i ordene om, at det ikke i almindelighed 
påhviler kasserne at undersøge, om ledige 
medlemmer har børnepasningsmuligheder, 
når der ikke er konstateret pasningsproble- 
mer i forbindelse med anvisning eller ar- 
bejdsophør. 

Jeg synes imidlertid, at det må være rime- 
ligt, at kasserne i visse situationer, hvor med- 
lemmets forhold har ændret sig så væsentligt, 
at man ikke uden videre kan være sikker på, 
at forudsætningen om, at medlemmet står til 
rådighed, fortsat er opfyldt, henvender sig til 
medlemmet og anmoder om en erklæring. 
Jeg understreger, at der jo ikke er tale om 
noget indgreb over for medlemmet, men ale- 
ne om, at man anmoder om en erklæring 
om, at medlemmet er til rådighed for anvis- 
ning af arbejde. Som eksempel er nævnt endt 
barselorlov efter det første barn, hvilket jo i 
øvrigt ikke på nogen måde er en stramning i 
forhold til hidtidig praksis. 

Jeg synes ikke, at cirkulæret hermed kom- 
mer i modstrid med mine udtalelser i folke- 
tinget. Jeg har da også noteret mig, at fru 
Lilli Gyldenkilde under behandlingen af for- 
slaget i folketinget selv gjorde mine udtalel- 
ser op på følgende måde: ». . .  det cirkulære, 
som bl. a. også er grundlag for det forslag, vi 
diskuterer nu, vil komme til at bygge på det 
hovedprincip, at der skal være tale om at få 
anvist arbejde . . .  «. Det er netop det hoved- 
princip, som ligger bag cirkulæret, og det er 
min opfattelse, at det er denne situation, der 
vil komme til at foreligge i det helt overvej- 
ende antal tilfælde. 

Til minister Lise Østergaard (19/1 79) af: 

Maisted (FP): 
»Finder ministeren det rimeligt, at Dan- 

mark fortsat yder økonomisk bistand til 
Ghana, efter at samme land i november 1976 
nationaliserede den derværende danske virk- 
somhed Brisco, som var etableret på bag- 
grund af et privat dansk firmas investering?« 
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(Spm. nr. 501). 

Begrundelse. 

Det fremgår af oplysninger fra udenrigs- 
ministeriets afdeling Danida, at der siden 
1975-76 er ydet 3.115.000 kr. i dansk støtte 
til Ghana, deraf alene i 1978 et beløb på 
710.000 kr. som udbetaling på et statslån, 
som er givet i 1971, således at Ghana kunne 
importere varer fra Danmark. Det forekom- 
mer lidt bagvendt, at Danmark skal yde 
statslån til Ghana for at sælge varer dertil, 
når takken så er nationalisering af en dansk 
finansieret virksomhed, som på stedet har 

opbygget en produktion til gavn for dansk 
erhvervsliv. 

Der er fra Ghanas side endnu ikke ydet 
nogen erstatning til det danske moderfirma, 
om end det er spørgeren bekendt, at der fra 
ministerens side nylig er foretaget et initiativ 
i så henseende. 

Besvarelse (30/1 79): 

Minister Lise Østergaard: 

Den danske udviklingsbistand til Ghana 
har siden 1975-76 fordelt sig på følgende 
poster: 

D. kr.: 1975-76 1976-77 1977-78 1978 I alt 
Projekter 457.051 161.162 0 0 618.213 
Eksperter 492.466 307.943 165.287 110.904 1.076.600 
Stipendiater 152.092 57.806 73.584 69.477 352.959 
Udbetalinger - 
på statslån . . . . . . .  563.350 84.829 60.474 516.923 1.055.918 

1.664.959 442.082 299.345 697.304 3.103.690 
Der er ikke i den nævnte periode iværksat 

nye danske bilaterale aktiviteter i Ghana, og 
de ovenstående tal reflekterer således tidlige- 
re indgåede forpligtelser, herunder forlængel- 
ser af udsendte eksperters kontrakter eller 
forlængelse af allerede ydede stipendier. 

Udbetalingerne under statslån refererer sig 
til det lån på 25 mill. kr., Danmark ydede 
Ghana i 1971. De ovenstående udbetalinger 
er således betalinger foretaget i Danmark til 
danske firmaer i forbindelse med disses kon- 
traktlige leverancer til Ghana. 

Der er ikke for øjeblikket planer om at 
yde bilateral bistand, herunder statslån, til 
Ghana. Den danske bilaterale gavebistand 
søges som bekendt af effektivitetsmæssige 
grunde koncentreret om en mindre kreds af 
lande, som ikke omfatter Ghana. For så vidt 
angår statslån gælder det, at disse kun ydes 
til lande med et årligt bruttonationalprodukt 
pr. indbygger på under US dollars 550 i 
1976, hvilket ikke var tilfældet for Ghanas 
vedkommende. 

Til statsministeren (19/1 79) af: 

Voigt (FP): 

»Hvornår skal ministeriet for Grønland 
nedlægges?« 

(Spm. nr. 502). 

Begrundelse. 

Folkeafstemningen på Grønland har nu 
bevirket, at der indføres hjemmestyre fra 1. 
maj d.å. 

Som bekendt har Færøerne også hjemme- 
styre. Her findes ingen speciel minister eller 
et ministerium. Det skal der heller ikke være 
for Grønland, som nu har besluttet at løsrive 
sig endeligt fra Danmark. 

Besvarelse (31/1 79): 

Statsministeren (Anker Jørgensen): 
Som det sikkert er hr. Voigt bekendt, er 

spørgsmålet om den statslige administration i 
København efter hjemmestyrets indførelse 
behandlet i hjemmestyrekommissionens be- 
tænkning (bind 4, s. 19-24). 

Det fremgår heraf, at det har været over- 
vejet i kommissionen, om ministeriet for 
Grønland burde nedlægges og de statslige 
opgaver vedrørende Grønland enten fordeles 
mellem fagministerierne eller henlægges un- 
der statsministeriet. Kommissionen har kon- 
kluderet, at opretholdelse af et særskilt mini- 
sterium for Grønland i reduceret skikkelse i 
en årrække endnu må anses for at være den 
løsning, der bør foretrækkes. 

Denne løsning foretrækkes også af Grøn- 
lands landsråd, som har drøftet spørgsmålet i 



6043 7/2 79: Skriftligt besvarede spørgsmål 6044 

[Statsministeren] 
foråret 1978, jfr. »Grønlands landsråds for- 
handlinger 1978, forårssamling (s. 87-98)«. 

Der er således ingen planer om, at mini- 
steriet for Grønland skal nedlægges, men det 
er klart, at der løbende må ske tilpasninger 
af den statslige forvaltning i takt med æn- 
dringer i opgavefordelingen mellem staten og 
det kommende hjemmestyre. I øvrigt må jeg 
tage afstand fra hr. Voigts påstand om, at 
Grønland nu har besluttet at løsrive sig ende- 
ligt fra Danmark. Hjemmestyreloven, som 
grønlænderne ved folkeafstemningen den 17. 
januar gav tilslutning til, er netop udtrykke- 
ligt udformet under den forudsætning, at 
rigsfællesskabet opretholdes. 

Til ministeren for offentlige arbejder (19/1 79) 
af: 

Bolvig (RV): 
»Vil ministeren oplyse den forventede pris 

for opførelsen af det planlagte, fremskudte 
dige, inkl. grænsedæmning, vejanlæg og slu- 
semesterbolig, sammenlignet med den anslåe- 
de pris for en forstærkning og forhøjning af 
Højerdiget fra 6,40 m til henholdsvis 7,45 m 
og 7,75 m?« 

(Spm. nr. 506). 

Begrundelse. 

Ifølge dagspressen forventes det fremskud- 
te dige at ville koste 160 mill. kr. mod oprin- 
delig anslået 84,7 mill. kr. En økonomisk 
sammenligning med en forstærkning af det 
eksisterende dige er derfor påtrængende. Den 
snart fuldførte forstærkning af Ribediget må 
kunne danne baggrund for et realistisk skøn 
om forstærkningsudgifter. 

Besvarelse (30/1 79): 

Ministeren for offentlige arbejder (Ivar Han- 
sen): 

Under et samråd i folketingets udvalg om 
offentlige arbejder i november måned 1978 
meddelte jeg, at overslagssummen for det 
fremskudte dige for Tønder marsk måtte for- 
ventes at ville blive omkring 160 millioner 
kr. Der har siden været arbejdet på en ajour- 
føring og gennemarbejdning af overslaget, 
der i prisniveau januar 1979 og inklusive 
merværdiafgift på 20V4 procent nu må anslås 
til ca.162 millioner kr. Jeg påregner i løbet af 
kort tid at kunne forelægge den nye over- 

slagssum for finansudvalget til godkendelse, 
og folketingets udvalg om offentlige arbejder 
vil samtidig blive underrettet. Den angivne 
overslagssum omfatter den danske del af 
grænsedæmningen, vejanlæg, for så vidt di- 
geanlægget skal betale det, og slusemesterbo- 
lig. 

I forslag til lov om anlæg af et fremskudt 
dige for Tønder marsk blev udgifterne anslå- 
et til 86 millioner kr. i prisniveau juli 1976, 
baseret på overslaget i rapporten fra den 
dansk-tyske arbejdsgruppe af november 
1976. Udgifterne til en forstærkning af det 
eksisterende havdige anslog rapporten til 60 
millioner kr., beregnet ligesom det fremskud., 
te dige for et 200 års kriterium og med en 
kronekote efter sætninger til DNN + 7,45 
m. 

En overslagsberegning for en digefor- 
stærkning til kronekote DNN + 7,75 m har 
ikke været aktuel og er ikke udført. Skøns- 
mæssigt anslår kystinspektoratet merudgiften 
ved at ændre forstærkningsprojektets krone- 
kote fra + 7,45 m til + 7,75 m til 8-9 pro- 
cent. 

Hvad angår grundlaget for en overslagsbe- 
regning for forstærkningsprojektet, henviser 
spørgeren i spørgsmålets begrundelse til den 
igangværende forstærkning af Ribediget. 
Herom bemærkes, at mindre end en tredjedel 
af dette arbejde er udført, samt at to for om- 
kostningerne særdeles væsentlige poster, 
sandindpumpning og klægindvinding, fore- 
går på helt forskellige vilkår i de to arbejder. 

En vurdering af omkostningerne ved en 
forstærkning af Højer dige og Emmerlev di- 
ge under de nu kendte forudsætninger vil 
være et meget tidkrævende arbejde, dersom 
et overslag skal beregnes med samme detalje- 
ringsgrad som overslaget for det fremskudte 
dige, men et groft skøn kan fås ved en vur- 
dering af sand- og klægarbejdernes andel i 
de oprindelige overslag pr. m for henholdsvis 
det fremskudte dige og digeforstærkningen. 
På grundlag heraf må der forventes en knap 
så stor stigning i overslaget for digeforstærk- 
ningen som i overslaget for det fremskudte 
dige, men da sandindpumpning og klægind- 
vinding i begge tilfælde er dominerende, 
måtte der også forventes en betragtelig for- 
højelse af overslaget for en digeforstærkning. 

Til justitsministeren (22/1 79) af: 
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Gert Petersen (SF): 
»Vil ministeren forklare, hvorfor rigsadvo- 

katen har sagt nej til Hervert Grells forslag 
om at ansætte højesteretssagfører Klerk som 
konsulent i sagen om Bonde Nielsens økono- 
miske transaktioner, og eventuelt omgøre 
beslutningen?« 

(Spm. nr. 508). 

Begrundelse. 

I dagspressen er det blevet oplyst, at den 
tidligere chef for bagmandspolitiet, Hervert 
Grell, foreslog, at en af de mest ansete eks- 
perter i erhvervsret, højesteretssagfører 
Klerk, burde fungere som bagmandspolitiets 
konsulent i Bonde Nielsen-sagen. I betragt- 
ning af, at denne sag drejer sig om usædvan- 
ligt store millionbeløb og er yderst komplice- 
ret, er Hervert Greils forslag særdeles rime- 
ligt. Dertil kommer, at Hervert Grell må for- 
modes at have tilstrækkelig indsigt i hele sa- 
gen til overhovedet at fremsætte forslaget. På 
denne baggrund forekommer det yderst ejen- 
dommeligt, at rigsadvokaturen har nægtet at 
følge det gode råd. 

Det må i offentlighedens øjne skabe mis- 
tanke om, at myndighederne ikke er synder- 
lig interesserede i at komme til bunds i sa- 
gen. Når man tænker på, hvilken energi der 
anvendes på at undersøge formodet krimina- 
litet, der drejer sig om nogle få tusinde kro- 
ner, er det forbavsende, at man afstår fra at 
anvende den bedste ekspertise, hvor transak- 
tionerne løber op i i hvert fald 100 mill. kr. 
Sligt må selvfølgelig medvirke til at under- 
grave retsbevidstheden. 

Justitsministeren har dog endnu tid til at 
omgøre afgørelsen. 

Besvarelse (31/1 79): 

Justitsministeren (Nathalie Lind): 
Justitsministeriet skal indledningsvis be- 

kræfte, at statsadvokaten for særlig økono- 
misk kriminalitet har indledt undersøgelser i 
den sag, som nævnes i det stillede spørgsmål. 

I forbindelse med påbegyndelsen af denne 
undersøgelse blev statsadvokaturens persona- 
le, udvidet med en erfaren politijurist, som 
sammen med trænede kriminalpolititjeneste- 
mænd fik til opgave at foretage de nævnte 
undersøgelser. Der blev ud over den nævnte 
kriminalpolitimæssige ekspertise også straks 

fra undersøgelsens påbegyndelse knyttet revi- 
sionskyndig bistand til undersøgelsesholdet. 
Det har både været rigsadvokatens og justits- 
ministeriets opfattelse, at der ikke fra under- 
søgelsens start var behov for at tilføre under- 
søgelsesholdet yderligere ekspertise. Det må 
imidlertid understreges, at såvel rigsadvoka- 
ten som justitsministeriet lægger afgørende 
vægt på, at der i det omfang, der opstår be- 
hov derfor, kan tilføres afdelingen yderligere 
ekspertise, og det gælder naturligvis også 
særlig sagkundskab på det erhvervsretlige 
område. 

Justitsministeriet skal i øvrigt mere gene- 
relt give udtryk for, at ministeriet efter opret- 
telsen af den særlige statsadvokatur til sta- 
dighed har søgt at skabe gode muligheder for 
afdelingens virke, og ministeriet har ikke tid- 
ligere eller nu -  som det er fremgået af den 
offentlige debat -  noget ønske om nedlæggel- 
se af den særlige statsadvokatur. Det er bl. a. 
i dette lys, man må se den ansøgning om 
styrkelse af statsadvokaturen, som for tiden 
er til behandling i folketingets finansudvalg. 

Til statsministeren (22/1 79) af: 

Voigt (FP): 
»Hvilke kommentarer kan statsministeren 

give i anledning af, at onsdagsavisen Danske 
Tidende den 17. ds. på side 3 udtaler, at 
LO-bladet, som udkommer hver 14. dag, 
modsat andre 14 dages-blade er fritaget for 
moms?« 

(Spm. nr. 509). 

Begrundelse. 

I Danske Tidendes artikel henvises der til 
afgiftsvejledningens side 22, spalte 1, hvoraf 
det fremgår, at man ikke skal beregne moms 
af aviser, som normalt udkommer med 
mindst ét nummer om ugen. I denne tekst 
ligger der givet en regel om, at 14 dages- 
blade skal svare moms. Bl. a. derfor måtte 
onsdagsavisen Danske Tidende gå over til 
ugeavis, hvilket naturligvis er rart for os ny- 
tænkere, som jo ikke har den etablerede 
presses bevågenhed. 

Det må derfor være rimeligt, at statsmini- 
steren i sin egenskab af pressens minister 
kommenterer, hvorfor hans eget talerør LO- 
bladet bliver behandlet bedre end andre bla- 
de. 
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[Voigt] 

Det ville naturligvis være ønskværdigt, 
hvis pressens minister i sin besvarelse af 
spørgsmålet ville redegøre for den undersø- 
gelse, der er sat i gang på Århus universitet 
vedrørende moms på aviser og blade. 

Besvarelse (31/1 79); 

Statsministeren (Anker Jørgensen): 
Foreninger er fritaget for at svare afgift af 

udgivelsen af foreningsblade, fagblade Q, 
lign., når de ikke indeholder annoncer og 
afsættes til en pris, der ikke overstiger o m  
kostningerne ved fremstillingen. Ifølge denne 
bestemmelse, der nu findes i § 4 i ministeriet 
for skatter og afgifters bekendtgørelse nr. 307 
af 26. maj 1978, er LO-bladet -  som andre 
fagblade, der opfylder disse betingelser -  fri" 
taget for momsregistrering. Der betales moms 
af fremstillingsomkostningerne (papir, tryk- 
ning m. v.). 

Der er derfor ikke, som hr. Voigt insinue- 
rer i sin begrundelse, tale om, at LO-bladet 
bliver behandlet bedre end andre blade. 

Når hr, Voigt ligeledes i begrundelsen be- 
der om en redegørelse for den undersøgelse, 
der er sat i gang på Århus universitet vedrø- 
rende moms på aviser og blade, skal jeg op- 
lyse, at medlem af det samfundsvidenskabeli- 
ge forskningsrâd, professor H. P. Clausen, 
Århus universitet, har meddelt, at der ikke 
ham bekendt er igangsat en sådan undersø- 
gelse. 

Til undervisningsministeren (22/1 79) af: 

Halvgaard (FP): 
»Hvornår agter ministeren at standse den 

undervisning, der imod styrelsesloven arran- 
geres af det centrale studienævn i det huma- 
nistiske hovedområde ved Århus universitet, 
og at placere ansvaret for denne virksom- 
hed?« 

(Spm. nr. 512). 

Begrundelse. 

Som det fremgår af lov af 13. juni 1973 
om styrelse af højere uddannelsesinstitution 
ner § 14, stk. 4, fastlægges og arrangeres uni- 
versiteternes undervisning af de ved institut- 
terne virkende faglige studienævn, der ind- 
bringer den planlagte undervisning til forde- 
ling i institutrådet blandt instituttets lærere i' 

overensstemmelse med lovens § 13, stk. 2, for 
så vidt det ikke bliver nødvendigt at afholde 
undervisning, der ikke kan fordeles således, 
dvs. ved undervisningsassistenter, som de 
faglige studienævn efter § 14, stk. 7, har 
kompetence til at ansætte. 

Som et i visse formelle henseender over- 
ordnet organ i forhold til de faglige studie 
nævn fungerer efter lovens § 14, stk. 1-3, et 
såkaldt centralt studienævn i hvert af univer- 
siteternes hovedområder. Loven tillægger 
ikke det centrale studienævn kompetence til 
at fastlægge eller arrangere undervisning, 
ligesom det heller ikke har mulighed for at 
indbringe planlagt undervisning til fßnlêHng 
blandt lærerpersonale eller til at ansatte Un- 
dervisningsassistenter. At universitetets af 
undervisningsministeriet godkendte statut j § 
47, stk. 6, søger at overføre »de faglige studi- 
enævns normale opgaver og beføjelser«, her- 
under ansættelse af undervisningsassiMentçr, 
til det centrale studienævn »for så vidt angår 
tværfaglig undervisning«, ophæver ikke Jo- 
vens bestemmelser eller mening. Den anførte 
kompetenceforskydning er ulovlig. 

Som det f. eks. fremgår af studieplaner for 
det teologiske hovedområde og specielt fif 
samarbejdet mellem det teologiske hovedpm- 
råde og de humanistiske institutter for religi- 
onshistorie og for semitisk filologi, ligger det 
inden før de faglige studienævns kompetence 
i samarbejde at arrangere ethvert ønskeligt 
samarbejde på tværs af opdelingen i hoved- 
områder og institutter. 

På trods af styrelsesloven og uden tvingen- 
de nødvendighed, arrangerer det centrale stu- 
dienævn i det humanistiske hovedområde 
ved Århus universitet imidlertid på egen 
hånd en omfattende undervisning i såkaldte 
tVffiffag, hvorover der årligt udgives et rig- 
holdigt katalog; Tværfagsprogrammet for 
1978^79 er på over hundrede sider. 

Da denne undervisning med eller mod 
universitetets statut åbenlyst er ulovlig, tør 
det forventes, at ministeren snarest vil drage 
omsorg for, at den ophører, at ansvaret for 
brug af personale, lokaler og midler til disse 
såkaldte tværfag placeres, og at eksaminer, 
hvori disse såkaldte tværfag er indgået, an- 
puHçres. 

Der er her tale om et ulovligt forhold af 
betydelig praktisk pg økonomisk interesse, 
der om nødvendigt vil blive reguleret også 
uden ministerens indgriben. Det ses af tvær- 
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fagsprogrammet, at et humanistisk centralstu- 
dienævn ved Århus universitet i stort omfang 
arrangerer undervisning, der primært henhø- 
rer til et samfundsvidenskabeligt hovedområ- 
de, som det også findes ved Århus universi- 
tet, samt undervisning, der primært henhører 
under fagligt studienævn i det humanistiske 
hovedområde. Som eksempler på undervis- 
ning, der således ukorrekt placeres i humani- 
ora og ikke i samfundsvidenskab, kan næv- 
nes det humanistiske centralstudienævns lø- 
bende fag D 3 »Folkelig og socialistisk na- 
turkamp«, D 7 »Lokalsamfundsanalyser. Le- 
vevilkår, klassestruktur og politiske bevægel- 
ser i lokalområde i dansk periferi«, D 17 
»Konflikter på kvindearbejdspladsen«. Som 
eksempel på fag, der ukorrekt arrangeres 
uden konkret ansvar af faglige studienævn i 
det humanistiske hovedområde, kan anføres 
A 12 »Moderne DDR-litteratur«, der angives 
at henvende sig til »tyskstuderende og littera- 
turvidenskabsstuderende«. 

Ud over at være præget af ulovlighed vir- 
ker tværfagsundervisningen ved det humani- 
stiske centralstudienævn i Århus foruroligen- 
de fra et bevillingsmæssigt synspunkt. Det 
forekommer angribeligt at arrangere under- 
visning i decideret samfundsvidenskabelige 
emner eller i germansk samt litteraturviden- 
skab uden den af loven krævede garanti for 
fagligt niveau (målsætning, indhold, form, 
varighed, pensum), som skulle være konkret 
sikret ved faglige studienævn på disse for- 
skellige områder på grundlag af givne bevil- 
linger. Det forekommer ligeledes fra et bevil- 
lingsmæssigt synspunkt angribeligt, at det 
centrale studienævn uden at have adgang til 
at lade undervisning fordele i noget lærerper- 
sonale lader sin ulovlige undervisning bestri- 
de ved et vidtløftigt apparat af særligt lønne- 
de undervisningsassistenter, hvis kvalifikatio- 
ner i decideret samfundsvidenskabelige em- 
ner et humanistisk centralstudienævn ikke 
kan bedømme tjenstligt, og som et centralt 
studienævn ikke har lovlig bemyndigelse til 
at ansætte. 

Det' virker endelig fra et bevillingsmæssigt 
synspunkt angribeligt, at de faglige studie- 
nævn i stort omfang anerkender det centrale 
studienævns ulovlige undervisning i sam- 
fundsvidenskabelige emner som kompetence- 
givende i humanistiske fag. Det fremgår af 
tværfagsprogrammet, at f. eks. D I l »Antika- 
pitalistiske basisbevægelser i Sydeuropa« 

uden videre kan godskrives under anden del 
af faget dansk, samtidig med at første del af 
dette fag ifølge en ved instituttet udgiven 
bulletin (1978, nr. 1, s. 21) koncentrerer sig 
om ugeblade, trivialdebat og popkultur. Man 
savner herved garanti for, at finansieringen 
af faget dansk, herunder den efterhånden 
nærmest lønningsmæssige understøttelse af 
de studerende, ved Århus universitet anveri., 
des til, hvad man under drøftelse af de om- 
søgte bevillinger har kunnet forestille sig in- 
den for universitetsfaget dansk. Ved siden af 
og måske fremfor alt andet må man drage 
omsorg for, at de midler, der bevilges til ung- 
dommens uddannelse, anvendes til ungdom- 
mens uddannelse og ikke til sludder og 
vrøvl, hvorefter de pågældende studerende 
ville være bedraget både for penge, tid og 
erhverv. 

Man skal følgelig anmode ministeren om 
ved besvarelsen af det indledningsvis stillede 
spørgsmål samtidig at garantere, at de givne 
bevillinger til humanistisk undervisning ved 
Århus universitet, herunder bevillinger til 
støtte af de studerende, til stadighed er blevet 
anvendt og fremdeles anvendes inden for 
rammerne af, hvad man under drøftelse af 
bevillingerne kunne forestille sig som huma- 
nistisk undervisning, og i det faglige niveau, 
som den konkrete medvirken af faglige 
studienævn skulle sikre. 

Besvarelse (31/1 79): 

Undervisningsministeren (Dorte Bennedsen): 
Af den meget omfattende begrundelse, der 

er givet for spørgsmålet, fremgår det, at bag- 
grunden er, at det centrale studienævn ved 
det humanistiske fakultet ved Århus universi- 
tet arrangerer undervisning i tværfag, hvilket 
spørgeren finder lovstridigt. Yderligere fin- 
der spørgeren indholdet af de af det humani- 
stiske centralstudienævn udbudte fag angri- 
beligt, idet visse fag findes at henhøre under 
et andet hovedområde, nemlig det samfunds- 
videnskabelige. Endelig findes det kritisabelt, 
at det faglige studienævn anerkender under- 
visningen i samfundsvidenskabelige emner 
som kompetencegivende i humanistiske fag. 

Det er rektor, der primært skal påse, at de 
beslutninger, der træffes af de kollegiale or- 
ganer, er lovlige. Klage over rektors afgørelse 
kan indbringes for undervisningsministeriet, 
dels direktoratet for de videregående uddan- 

379 Ft 
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[Undervisningsministeren] 

nelser, dels departementet. Ministeriet har 
ikke modtaget nogen klage over de omhand- 
lede forhold og har derfor bedt rektor om at 
udtale sig. 

Det fremgår af rektors udtalelse, at han 
anser det for fuldt lovligt, at det centrale stu- 
dienævn (fakultetsstudienævn) arrangerer 
undervisning i tværfag, og der henvises her- 
ved til bestemmelsen i styrelseslovens § 14, 
spec. stk. 2, og statut for Århus universitet §§ 
43, 46- og 47. 

Med hensyn til indholdet af undervisnin- 
gen anfører rektor, at det af styrelseslovens § 
11, stk. 2, og statut for Århus universitet § 
20, stk. 2, fremgår, at forskningen og uddan- 
nelserne ledes af fakultetsrådene. Den dagli- 
ge ledelse, tilrettelæggelsen og afviklingen af 
undervisningen foregår i samarbejde mellem 
fakultetets studienævn (herunder fakultetsstu- 
dienævn) og institutter. 

De undervisningsaktiviteter, der iværksæt- 
tes ved tværfag under det humanistiske fa- 
kultet, og som administreres af det humani- 
stiske fakultetsstudienævn, er via særskilte 
bevillinger til disse aktiviteter godkendt af 
det humanistiske fakultetsråd, såvel hvad 
angår omfang som indhold. 

Rektor mener ikke, at der i begrundelsen 
for spørgsmålet er anført synspunkter, der 
anfægter det humanistiske fakultets ret til i 
samarbejde med fakultetsstudienævnet, insti- 
tutterne og de faglige studienævn at afholde 
tværfaglig undervisning og fastsætte denne 
undervisnings faglige indhold og relevans for 
de humanistiske studier. 

Hvad endelig angår spørgsmålet om det 
faglige studienævns godkendelse af visse 
tværfag som kompetencegivende, understre- 
ger rektor, at disse afgørelser træffes inden 
for rammerne af gældende studie- og eksa- 
mensordninger. 

Efter de oplysninger, der herefter forelig- 
ger for ministeriet, og under henvisning til de 
bestemmelser i styrelsesloven og statutten, 
der foran er nævnt, finder jeg ikke noget 
grundlag for at gribe ind over for Århus uni- 
versitet. 

Til ministeren for Grønland (23/1 79) af: 

Steenholdt (Grønl.): 
»Kan ministeren oplyse, hvor mange dage 

eller timer fiskeriinspektionsfartøjerne ved 
Grønland skal være henholdsvis i grønlandsk 

havn og ved fiskebankerne, samt om deres 
forholdsvis korte ophold ved fiskebankerne 
skyldes opfyldelse af arbejderbeskyttelseslov- 
givningen eller har økonomiske årsager?« 

(Spm. nr. 513). 

Begrundelse. 

Der kommer flere kritiske bemærkninger 
om fiskeriinspektionsskibenes ugelange op- 
hold i havnene samtidig med, at de tyske 
trawlere mistænkes for at fiske torsk i grøn- 
landske farvande. 

Besvarelse (2/2 79): 

Ministeren for Grønland (Jørgen Peder Han- 
sen): 

Jeg har forelagt hr. Steenholdts spørgsmål 
for forsvarsministeriet, som fiskeriinspekti- 
onsfartøjerne sorterer under. 

Jeg kan oplyse, at fiskeriinspektionen ved 
Grønland udføres i henhold til den af for- 
svarsministeriet udsendte »Instruks for For- 
svarets Fiskeriinspektionstjeneste ved Grøn- 
land«. Denne instruks fastsætter opgaven og 
indeholder de generelle bestemmelser. 

Den detaljerede udførelse af inspektionen 
tilrettelægges og ledes af Grønlands kom- 
mando, således at fiskeriterritoriet overvåges 
bedst muligt, og at eventuelt ulovligt fiskeri 
hurtigst muligt kan bringes til ophør ved 
hjælp af inspektionsenhederne. 

Der er af praktiske grunde ikke udgivet 
direktiv for, hvor mange dage eller timer fi- 
skeriinspektionsskibene og kutterne skal være 
henholdsvis i havn og på fiskebankerne, idet 
indsættelsen finder sted med henblik på opti- 
mal udnyttelse af enhederne og under hen- 
syntagen til behov for vedligeholdelse af ma- 
teriel og hvile for besætningerne. For inspek- 
tionsskibenes vedkommende tilstræbes det 
således, at de enkelte besætningsmedlemmer 
4 dage pr. måned får mulighed for at gå i 
land, idet de fortsat med kort varsel skal 
kunne møde om bord. 

Det er min opfattelse, at enhederne også i 
praksis anvendes optimalt, og at deres besæt- 
ninger med iver og dygtighed udfører et kræ- 
vende arbejde. 

Som eksempel kan jeg anføre, at der i pe- 
rioden 1.-25. januar 1979, hvor fartøjer fra 
Den tyske Forbundsrepublik atter fik tilla- 
delse til at udøve fiskeri ud for vestkysten, 
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med I inspektionsskib og 2 kuttere er udført 
fiskeriinspektion svarende til ca. 36 normale 
arbejdsdage å 8 timer i gennemsnit pr. en- 
hed. Herudover er der gennemført 15 kon- 
trolbesøg om bord i tyske trawlere. For god 
ordens skyld skal det nævnes, at inspek- 
tionsenhederne foruden inspektionstjeneste 
også udfører sørednings- og transportopga- 
ver. Dette har i nævnte periode andraget 2Vi 
døgn pr. enhed. 

Jeg kan oplyse, at arbejderbeskyttelseslov- 
givningen ikke har nogen indflydelse på in- 
spektionsenhedernes ophold ved fiskebanker- 
ne. 

Økonomiske forhold har ej heller nogen 
direkte indflydelse på indsatsmulighederne 
for de inspektionsenheder, der er til rådighed 
for Grønlands kommando, idet dog udbyg- 
ningen af fiskeriinspektionstjenesten må hol- 
des inden for de rammer, der er fastlagt af 
finansudvalget i juni 1977. 

Jeg vil gerne tilføje, at der i Grønland er 
etableret et udmærket samarbejde mellem 
landshøvdingembedet, der modtager fangst- 
rapporter fra alle store fartøjer, og Grøn- 
lands kommando, og at der efter min opfat- 
telse også er et udmærket samarbejde mellem 
ministeriet for Grønland, forsvarsministeriet 
og forsvarskommandoen om inspektionsop- 
gaverne. 

Til miljøministeren (23/1 79) af: 

Ole Olsen (SF): 
»Hvad agter ministeren at gøre for at for- 

hindre, at samfundsgavnlige virksomheder 
lukkes af ejerne?« 

(Spm. nr. 515). 

Begrundelse. 

De forenede Papirfabrikker har besluttet 
at lukke genbrugsfabrikken (kartonfabrikken) 
på Nørrebro. Beslutningen er taget ud fra 
rent privatøkonomiske betragtninger. Set ud 
fra samfundsøkonomiske betragtninger er det 
imidlertid af afgørende betydning, at fabrik- 
ker til oparbejdning af affald m.v. oprethol- 
des og udbygges for at dæmme op for rov- 
driften på vore ressourcer. 

Besvarelse (5/2 79): 

Miljøministeren (Ivar Nørgaard): 

I begrundelsen for spørgsmålet henvises 
der til den bebudede lukning af Københavns 
Papir- og Kartonfabrik på Nørrebro, tilhø- 
rende De forenede Papirfabrikker. 

Jeg kan oplyse, at De forenede Papirfa- 
brikker allerede i september 1978 rettede 
henvendelse til ministeriet med forslag om, 
at der i samarbejde med papirfabrikkerne og 
det offentlige skulle tilføres virksomheden en 
sådan kapital, at det skulle være muligt at 
fortsætte driften samt -  som noget nyt -  at 
iværksætte en produktion af renovationssæk- 
ke på basis af returpapir. 

Projektet forudsatte imidlertid, at staten 
som halvdelen af aktiekapitalen skulle ind- 
skyde 40 mill. kr. Hertil kom et 5-årigt rente- 
frit lån på 50 mill. kr. Der var således tale 
om en betydelig offentlig investering. 

Jeg måtte konstatere, at miljøministeriet 
ikke havde mulighed for at gå direkte ind i 
projektet, hvorfor jeg i stedet foreslog De 
forenede Papirfabrikker at rette henvendelse 
til det statslige private undersøgelsesselskab 
Genfiber A/S, der netop har til opgave at 
tage sådanne projekter op og undersøge, om 
det ud fra et samfundsøkonomisk synspunkt 
er muligt at føre dem ud i livet. 

Jeg er bekendt med, at der har været en 
kontakt til Genfiber A/S, ligesom jeg kan 
oplyse, at De forenede Papirfabrikker tillige 
har rettet henvendelse til handelsministeren, 
der under et møde over for virksomheden 
har tilkendegivet, at hande!sministeriet heller 
ikke råder over økonomiske midler til at 
kunne støtte virksomheden. 

De forenede Papirfabrikker har herefter 
truffet beslutning om at lukke virksomheden 
med udgangen af juli 1979. 

Det er klart, at jeg i overensstemmelse 
med intentionerne i genanvendelsesloven 
(lov om genanvendelse af papir og drikkeva- 
reemballager samt begrænsning af affald) er 
interesseret i at fremme alle hensigtsmæssige 
samfundsøkonomiske muligheder for at øge 
genanvendelsen i dansk industri. 

Men på den anden side vil jeg gerne un- 
derstrege, at det afgørende -  om en virksom- 
hed skal lukke eller ej -  ikke kan være, at 

.der er tale om en genbrugsvirksomhed. Afgø- 
rende må være, om det i det konkrete tilfæl- 
de efter en samfundsmæssig helhedsvurde- 
ring kan betegnes som værende forsvarligt at 
opretholde en genbrugsvirksomhed. 
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Til justitsministeren (23/1 79) af: 

Mimi Jakobsen (CD): 
»Finder ministeren det hensigtsmæssigt og 

ønskeligt, at udpegningen af personer til 
nævninge- og domsmandslister sker gennem 
de politiske partier, og vil ministeren tage 
initiativ til en ændring i gældende cirkulærer 
for at hindre, hvad der kan opfattes som en 
politisering af retsvæsenet, samt oplyse, evt. i 
form af et skøn, hvor mange kommuner der 
anvender denne fremgangsmåde ved udpeg- 
ningen?« 

(Spm. nr. 516). 

Begrundelse. 

Det forekommer yderst betænkeligt, at 
man vil lade den minoritet af befolkningen, 
der er medlemmer af politiske partier, udgø- 
re et repræsentativt udsnit af befolkningen. 
Dette må antages at medføre en betydelig 
forskydning i både alders- og kønskriterier. 
Derfor må det efter spørgerens mening være 
mere hensigtsmæssigt at anvende den tilfæl- 
dige udvælgelse, der foregår ved EDB, som 
tilgodeser en rimelig fordeling på f. eks. al- 
der, køn, erhverv og bopæl. 

Besvarelse (1/2 79): 

Justitsministeren (Nathalie Lind): 
I medfør af retsplejelovens § 68 vælges for 

hver nævningekreds for et tidsrum af 4 år fra 
den I. januar (første gang 1963) et antal per- 
soner, der må anses for egnede til at virke 
som nævninge og domsmænd. Listen over 
disse personer benævnes grundlisten. Ved 
lodtrækning blandt de på grundlisten opførte 
personer dannes underretternes domsmands- 
lister og landsretternes nævninge- og doms- 
mandslister. 

Udtagelsen til grundlisten foretages i med- 
før af retsplejelovens § 72 inden for hver 
kommune af et grundlisteudvalg bestående af 
5 medlemmer, der udpeges af kommunalbe- 
styrelsen. 

Efter de gældende administrative bestem- 
melser skal grundlisteudvalget inden for hver 
kommune til grundlisten udtage I person for 
hvert fulde antal 300 indbyggere. Såfremt der 
ikke i grundlisteudvalget kan opnås enighed 
om, hvilke personer der skal udtages til 
grundlisten, har hvert medlem af udvalget ret 
til at kræve, at udtagelsen foretages i over- 

ensstemmelse med vedkommende kommuna- 
le styrelsesvedtægts regler om valg til udvalg 
m.v., dvs. efter forholdstalsmetoden. 

Personer, der udtages til grundlisten, skal 
være egnede til at virke som nævninge og 
domsmænd, jfr. retsplejelovens § 68, og skal 
opfylde de i retsplejelovens § 69 opstillede 
habilitetskrav. Endvidere er personer beskæf- 
tiget inden for visse erhverv udelukket fra at 
være nævninge og domsmænd, jfr. retspleje- 
lovens § 70. 

De nuværende bestemmelser om nævninge 
og domsmænd er indført med virkning fra 
den I. januar 1963. Danmarks Statistik har 
foretaget en undersøgelse af, hvorvidt de per- 
soner, der udpeges som domsmænd og næv- 
ninge, udgør et repræsentativt udsnit af be- 
folkningen i henseende til køn, alder og er- 
hverv. Undersøgelsen blev foretaget på 
grundlag af underretternes domsmandslister 
og landsretternes nævninge- og domsmands- 
lister for perioden 1976-79. De 6.900 på li- 
sterne optagne personer blev sammenlignet 
med en kontrolgruppe på 48.000 personer af 
den danske befolkning. 

Sammenligningen viser, at der er en lille 
tendens til, at kvinder er underrepræsentere- 
de (45 pet. kvinder mod 55 pet. mænd), at 
der er en vis aldersmæssig skævhed, således 
at unge under 35 år er underrepræsenteret i 
domsmands- og nævningegruppen, samt at 
repræsentativiteten for så vidt angår er- 
hvervsforhold er større for personer med er- 
hvervsmæssig beskæftigelse end for personer 
uden beskæftigelse. 

Justitsministeriet har forud for den udta- 
gelse af personer til grundlisterne, som for 
tiden foretages i grundlisteudvalgene, henledt 
kommunalbestyrelsernes opmærksomhed på 
undersøgelsens resultater. 

Grundlisteudvalgets medlemmer er pligtige 
at hemmeligholde, hvad der foregår i grund- 
listeudvalgets møder. Justitsministeriet er 
derfor ikke bekendt med, efter hvilke ret- 
ningslinjer udtagelsen af personer til grundli- 
sten sker i de enkelte grundlisteudvalg. 

Som nævnt i begrundelsen for spørgsmålet 
foreligger der den mulighed at afskaffe 
grundlisterne, f. eks. ved at overføre udtagel- 
sen til EDB. Ved en sådan -  tilfældig -  udta- 
gelse vil det ikke være muligt at sikre retsple- 
jelovens krav om, at de personer, der skal 
virke som domsmænd eller nævninge, er eg- 
nede til at udføre dette hverv. Dette krav er 
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efter justitsministeriets vurdering af væsentlig 
betydning for tilliden til lægdommerinstituti- 
onen. En indførelse af den nævnte EDB- 
ordning måtte i hvert fald forudsætte, at der 
var mulighed for at udskille de mindre egne- 
de. 

Da udtagelse af personer til grundlisterne 
til brug ved dannelse af underretternes doms- 
mandslister og landsretternes nævninge- og 
domsmandslister for perioden den 1. januar 
1980 til 31. december 1983 skal være tilende- 
bragt inden den l. april i år, og da betydnin- 
gen af den ovennævnte undersøgelse først vil 
vise sig i denne periode, finder justitsministe- 
riet ikke, at der på nuværende tidspunkt er 
behov for at overveje en ændring af de gæl- 
dende regler. 

Til arbejdsministeren (23/1 79) af: 

Tyroll (VS): 
»Hvilken lovhjemmel er der i gældende 

lov for begrebet »til rådighed for arbejds- 
markedet«, således som det bliver anvendt 
bl. a. i børnepasningscirkulæret, der er ud- 
sendt den 5. januar 1979?« 

(Spm. nr. 518). 

Begrundelse. 

I et forslag til lov om ændring af lov om 
arbejdsformidling og arbejdsløshedsforsik- 
ring, der foreligger fra arbejdsministeriets 2. 
kontor (dateret den 19. januar 1979), er inde- 
holdt et ændringsforslag til § 62. I dette æn- 
dringsforslag er et pkt. 5, hvorefter dagpenge 
ikke må udbetales til et medlem, »som af 
anden grund ikke står til rådighed for 
arbejdsmarkedet...«. 

Den tidligere chef for arbejdsformidlingen 
i hovedstaden, Lauge Kallestrup, har givet 
udtryk for, at det er tvivlsomt, om der kan 
findes lovhjemmel i den gældende lov for 
arbejdsdirektoratets nye børnepasningscirku- 
lære, der er udsendt den 5. januar 1979. Det 
omhandler bl. a., at arbejdsløshedskassemed- 
lemmer, der ikke kan få deres børn passet, 
ikke står til rådighed for arbejdsmarkedet og 
derfor ikke har ret til dagpenge. 

Det omtalte ændringsforslag tilsigter åben- 
bart at tilvejebringe denne lovhjemmel. På 
denne baggrund er det interessant at få be- 
svaret, hvilken lovhjemmel der er i den nu- 
gældende lov. 

Besvarelse (1/2 79): 

Arbejdsministeren (Auken): 
Indledningsvis vil jeg gerne understrege, 

hvad jeg tidligere har sagt i folketinget, bl. a. 
foranlediget af bemærkninger fra hr. Tyroll 
under I. behandling af SFs forslag til folke- 
tingsbeslutning om retten til dagpenge for 
medlemmer med børnepasningsvanskelighe- 
der (B 38): Det er og har altid været en for- 
udsætning for udbetaling af arbejdsløsheds- 
dagpenge, at medlemmet står til rådighed for 
arbejdsmarkedet. Dette har altid været et bæ- 
rende princip i lovgivningen og i fagbevægel- 
sens administration af arbejdsløshedforsik- 
ringen. 

På dette som på mange andre områder er 
det nærmere indhold af hovedreglen udviklet 
gennem praksis, altså gennem arbejdsløs- 
hedskassernes afgørelser og gennem ankein- 
stansernes behandling af disse afgørelser. 
Ved behandlingen af ankesager søger ar- 
bejdsdirektoratet og ankenævnet naturligvis 
at fastlægge hovedlinjer for afgørelserne for 
at skabe en så ensartet behandling af med- 
lemmerne som muligt. Når disse hovedlinjer 
efter nogen tids praksis ligger klar, eller når 
udviklingen har medført behov for ændret 
praksis, meddeles dette kasserne gennem cir- 
kulærer fra direktoratet, således at sagerne 
kan finde deres rette afgørelse allerede under 
kassernes behandling. Der er således tale om 
en forhåndstilkendegivelse om, hvorledes 
sagerne kan forventes afgjort i tilfælde af 
anke. Børnepasningscirkulæret af 5. januar 
1979 er et af de mange cirkulærer, der er ud- 
sendt på denne baggrund og med dette for- 
mål. 

Det er imidlertid min opfattelse, at det på 
meget centrale områder af forsikringen -  
som f. eks. rådighedsbegrebet -  er rigtigere, 
at retstilstanden fastlægges gennem udstedel- 
se af egentlige regler i henhold til en bemyn- 
digelse i loven. Derved bliver det muligt at 
udstede generelle regler, der i videst muligt 
omfang klarlægger de lediges rettigheder og 
forpligtelser. Derfor indeholder det forslag 
om ændring af arbejdsløshedsloven, som nu 
fremsættes, en bemyndigelse til at udstede 
regler på dette område. 

Til ministeren for skatter og afgifter (24/1 79) 
af: 
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Bollmann (CD): 
»Finder ministeren det rimeligt, at under- 

visning i forskellige idrætsgrene såsom ten- 
nis, golf m.v. er momspligtig som følge af, at 
disse aktiviteter ikke har kunnet betragtes 
som undervisning i legemsøvelser eller som 
sportsaktiviteter, der er momsfri?« 

(Spm. nr. 519). 

Begrundelse. 

Nævnet vedrørende merværdiafgift har 
udsendt afgørelser, hvorefter træning (under- 
visning) i tennis, karate og golf er afgiftsplig- 
tig, medmindre denne undervisning foregår i 
klubregie. 

Ud over at disse afgørelser må opfordre til 
omgåelser, finder spørgeren, at disse aktivite- 
ter efter intentionerne bag den seneste større 
ændring af momsloven, der trådte i kraft pr. 
l. oktober 1978, klart må betragtes som idræt 
og derfor må være omfattet af afgiftsfritagel- 
sen. 

Besvarelse (1/2 79): 

Ministeren for skatter og afgifter (Anders 
Andersen): 

Under folketingsbehandlingen i foråret 
1978 af ændringen af merværdiafgiftsloven 
som følge af EFs 6. momsdirektiv oplyste 
den daværende skatte- og afgiftsminister -  
det var i besvarelsen af spørgsmål 29 fra 
skatte- og afgiftsudvalget -  at det ville være i 
strid med 6. momsdirektiv at fritage al 
undervisning for moms. 

Lovforslaget fritog kun skole- og universi- 
tetsundervisning, faglig uddannelse og anden 
undervisning, der har karakter af egentlig 
skolemæssig eller faglig uddannelse. Under 
folketingsbehandlingen blev det imidlertid 
anset for rimeligt og forsvarligt i tilknytning 
hertil at indsætte en bestemmelse i loven, der 
fastslår, at undervisning i sprog, musik, 
legemsøvelser -  og flere andre områder -  an- 
ses for uddannelse af denne karakter. 

I bemærkningerne til denne bestemmelse 
er det anført, at legemsøvelser omfatter gym- 
nastik, afspænding, yoga, dans, helsesport 
m.v., men den nærmere afgrænsning af be- 
grebet »legemsøvelser« beror på en fortolk- 
ning, og her kommer momsnævnet ind i bil- 
ledet, idet loven tillægger dette nævn den 

endelige administrative afgørelse af spørgs- 
mål om afgiftspligtens omfang. 

Nævnet har -  som hr. Bollmann er inde 
på -  bl. a. truffet afgørelse om, at undervis- 
ning i ridning, golf og tennis ikke kan be- 
tragtes som undervisning i legemsøvelser. 
Sådan undervisning er derfor afgiftspligtig 
efter lovens almindelige bestemmelse om 
afgiftspligt for alle ydelser, der ikke er und- 
taget. 

Jeg kan oplyse, at nævnet i tilslutning her- 
til har bestemt, at der ikke skal betales moms 
af et sædvanligt medlemskontingent til en 
sportsklub, selv om en del af kontingentet 
anvendes til aflønning af en træner, altså til 
undervisning. Der skal heller ikke svares af- 
gift af trænerens løn, når der foreligger et 
fast ansættelsesforhold mellem klub og træ- 
ner. Dette gælder også klubtræning i tennis 
og golf m.v. 

Hr. Bollmann siger i sit spørgsmål, at 
sportsaktiviteter er momsfri, og det er jo rig- 
tigt, såfremt der ikke deltager professionelle 
sports- eller idrætsudøvere i arrangementer- 
ne. Men én ting er, at sportsaktiviteter er fri- 
taget for moms, noget andet er, at undervis- 
ning heri kun er fritaget, hvis de kan betrag- 
tes som legemsøvelser. Som loven er formu- 
leret, er der forskel på legemsøvelser og 
sportsaktiviteter; det første begreb er snævre- 
re end det sidste. 

Det har været momsnævnets opgave at 
trække en grænse, og jeg finder det ikke uri- 
meligt, at momsnævnet på det foreliggende 
grundlag har ment, at undervisning i tennis 
og golf m.v. ikke kan betragtes som under- 
visning i legemsøvelser, og at denne under- 
visning derfor -  når der er tale om selvstæn- 
dig erhvervsvirksomhed -  er momspligtig 
efter lovens almindelige regler. 

Til ministeren for Grønland (24/1 79) af: 

Steenholdt (Grønl.): 
»Hvad vil ministeren gøre for at gøre fi- 

skerikontrollen i de grønlandske farvande 
mere effektiv?« 

(Spm. nr. 520). 

Begrundelse. 

Jeg har tidligere kraftigt understreget øn- 
sket om en styrkelse af fiskeriinspektionen i 
de grønlandske farvande, bl.a. ved de 6 per- 
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sonlige spørgsmål til Grønlandsministeren 
umiddelbart før folketingets juleferie i 1978, 
og har også fået ministerens svar, som dog 
lige så lidt som mine spørgsmål er videre- 
bragt til det grønlandske folk gennem de 
sædvanlige nyhedskanaler. Den grønlandske 
fisker- og fangerforening KNAPP støtter 
kraftigt mit ønske om en bedre fiskeriinspek- 
tion, f.eks. ved udtalelser i Grønlands radioa- 
vis. 

Vi oplever i øjeblikket, at indtil 20 vestty- 
ske skibe mistænkes for at fiske torsk side 
om side med den kongelige grønlandske han- 
dels trawlere, som godt må fiske torsk. Ty- 
skerne påstår, at de ikke fisker torsk, men 
rødfisk. 

De grønlandske myndigheder har forøget 
kvotaen for rødfisk for udenlandske fartøjer 
i håb om at få tildelt »kasser«, hvor de uden- 
landske fiskere ikke må fiske rødfisk. De 
grønlandske ønsker er endnu ikke opfyldt af 
EF, og så længe de ikke er det, betragtes for- 
øgelsen af rødfiskekvotaen for de udenland- 
ske fiskere som ikke-gældende af de grøn- 
landske myndigheder. 

Ifølge fangst- og fiskeriloven for Grøn- 
land, § 6, har de grønlandske myndigheder i 
samarbejde med fiskeriinspektionen ved 
Grønland mulighed for at stoppe og borde 
disse skibe for at foretage kontrol m.m. Men 
ifølge Grønlands radioavis udtalte en mini- 
steriel embedsmand, »at det ikke er tilstræk- 
keligt, at alene grønlandske myndigheder 
kan gøre det«. 

Jeg vil bede ministeren redegøre for, om 
der er nogen misforståelser mellem Grøn- 
lands radioavis og ministeriet for Grønland, 
eller om de grønlandske myndigheder tror på 
en ikke længere gældende lov (jagt- og fiske- 
riloven for Grønland, § 6). 

Besvarelse (31/1 79): 

Ministeren for Grønland (Jørgen Peder Han- 
sen): 

Den kontrolvirksomhed, der sker i Grøn- 
land med hensyn til at påse, at fiskerne over- 
holder reglerne om begrænsninger i fiskeriet, 
udøves i første omgang af landshøvdingen 
over Grønland samt Grønlands kommando, 
der som bekendt sorterer under forsvarsmini- 
steriet. Der foregår et tæt samarbejde mellem 
ministeriet og disse myndigheder med hen- 

blik på at etablere en så effektiv kontrol som 
muligt. 

Grundlaget er for det første, at alle store 
fartøjer hver uge skal indberette deres fang- 
ster til landshøvdingen. For det andet under- 
søger forsvarets fiskeriinspektion ved hjælp 
af fly og helikoptere, om der er fiskerfartøjer 
ved Grønland, som ikke har ret til at drive 
fiskeri i det pågældende område. For det 
tredje går fiskeriinspektionens skibsbesætnin- 
ger om bord på udvalgte fiskerfartøjer og 
udfører detailkontrol af skibsdokumenter og 
fangstjournaler samt undersøger fiskeredska- 
ber og fangst. Fiskeriinspektionens virksom- 
hed er under kraftig udbygning. EF har i 
øvrigt givet tilsagn om at refundere ca. 70 
mill. kr. af udgifterne hertil. 

Bl.a. på anmodning fra ministeriet for 
Grønland har fiskeriinspektionen i januar 
1979 gennemført ca. 15 besøg om bord på 
vesttyske fartøjer. Fiskeriinspektionen har 
ikke ved disse lejligheder konstateret over- 
trædelser af de gældende regler, herunder 
forbudet mod målrettet fiskeri efter torsk. 

Derimod har et par vesttyske trawlere -  
ifølge telegrafiske oplysninger til ministeriet 
-  indberettet fangstmængder til landshøvdin- 
gen, som tyder på, at de har fisket lidt flere 
torsk som bifangst til rødfisk end de 10 pet., 
de har lov til. Selv om der efter det oplyste 
kun er tale om små overskridelser, har mini- 
steriet straks bedt landshøvdingen om i sam- 
arbejde med fiskeriinspektionen at gå videre 
med dette spørgsmål. 

Den omtalte kontrol om bord sker i hen- 
hold til § 6 i den grønlandske fiskerilov. 
Denne paragraf gælder fortsat og bestemmer, 
at fiskeriinspektionen og de grønlandske 
myndigheder (det vil sige politiet og lands- 
høvdingen) kan gå om bord i fiskerfartøjer, 
foretage de nødvendige kontrolmæssige un- 
dersøgelser og i givet fald beordre fartøjet til 
havn for yderligere kontrol. Det siger sig 
selv, at man kun vil påføre fiskerfartøjer -  
det være sig fremmede eller grønlandske -  de 
udgifter, der er forbundet med en beordring 
til havn, hvis der foreligger en konkret og 
væsentlig mistanke om, at fartøjet har begået 
overtrædelser, som ikke kan konstateres om 
bord. Skal man i havn udtage en del af far- 
tøjets last af kontrolmæssige grunde, må der 
desuden være tilstrækkelig frysekapacitet i 
land til, at lasten kan oplagres. Ellers risike- 
rer man store erstatningskrav. Ministeriet har 
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udtalt sig til den grønlandske radioavis i 
overensstemmelse hermed, og radioavisen 
har gengivet ministeriets udtalelse. Der er 
således ingen misforståelser mellem Grøn- 
lands radioavis og ministeriet. 

Sager om overtrædelser kan afgøres af så- 
vel politiet som chefen for vedkommende 
fiskeriinspektionsskib ved vedtagelse af bøde 
og konfiskation og sagsomkostninger i over- 
ensstemmelse med retsplejeloven, jfr. fiskeri- 
lovens § 10. 

I spørgsmålets begrundelse er spørgeren 
inde på sammenhængen mellem forslagene 
om henholdsvis den samlede fangstmængde 
(TAC) for rødfisk i 1979 og om »rødfiske- 
kasser« ved Vestgrønland. Fra grønlandsk og 
dansk side har man primært foreslået, at EF 
fastsætter en TAC for rødfisk ved Vestgrøn- 
land på 28.000 tons kombineret med, at der 
etableres områder, hvor fiskeri efter rødfisk 
ikke er tilladt. Subsidiært har man -  hvis så- 
danne områder ikke bliver godkendt -  fore- 
slået en TAC på 13.000 tons. 

Som bekendt har EF endnu ikke fastsat 
endelige bestemmelser vedrørende den inter- 
ne fiskeripolitik for 1979 og har således ikke 
foretaget kvotafordelinger til medlemslande- 
ne. Indtil permanente regler for 1979 forelig- 
ger, har EF imidlertid vedtaget en midlerti- 
dig ordning, hvorefter medlemsstaterne i en 
overgangsperiode (senest indtil udgangen af 
marts 1979) skal respektere det hidtidige fi- 
skerimønster, således som det var gældende 
for 1978. De fangster, der tages i overgangs- 
perioden, vil blive modregnet i de tildelinger, 
som senere måtte blive besluttet af EF for 
1979. 

Det tilføjes, at vesttyske fangster for rød- 
fisk i 1978 udgjorde 5.960 tons ved Vestgrøn- 
land, og at der pr. 23. januar 1979 er modta- 
get indberetning fra de vesttyske trawlere om 
fangst af i alt 814 tons rødfisk ved Vestgrøn- 
land. 

Til ministeren for offentlige arbejder (24/1 79) 
af: 

Wissing (FP): 
»Vil ministeren tage initiativ til at få æn- 

dret eller udsat ikrafttrædelsen af en i 
DEMKO-meddelelse nr. 23/77 fastsat be- 
stemmelse om, at en række elektriske brugs- 
genstande ved levering fra fabrikant eller 

importør efter l. juli 1979 skal være forsynet 
med en dansk 3-benet stikprop?« 

(Spm. nr. 521). 

Begrundelse. 

Fra FEHA (Foreningen af Fabrikanter og 
Importører af elektriske Husholdningsappa- 
rater) er der fremkommet henvendelser såvel 
til folketingets medlemmer som til ministeriet 
for offentlige arbejder, hvori man appellerer 
om at få udsat eller ændret den nævnte be- 
stemmelse. 

Som begrundelse herfor anfører FEHA, at 
kun 10 pet. af den danske boligmasse er for- 
synet med stikkontakter, der passer til de 
krævede stikpropper, og at det derfor må 
befrygtes, at forbrugerne selv vil udskifte til 
almindelige 2-benede stikpropper, hvilket vil 
indebære en forøget risiko for dødsulykker. 

I øvrigt henvises til FEHAs notat til brug 
ved mødet i ministeriet for offentlige arbej- 
der den 18. januar 1979 og til en artikel i 
dagbladet Aktuelt den 24. januar 1979 vedrø- 
rende samme emne. 

Besvarelse (31/1 79): 

Ministeren for offentlige arbejder (Ivar Han- 
sen): 

Bestemmelserne om, at en række hushold- 
ningsapparater, der er fremstillet således, at 
de forudsættes ekstrabeskyttet (jordforbun- 
det), fra den I. juli 1979 skal være forsynet 
med en trebenet stikprop, følger af nogle æn- 
dringer i stærkstrømsreglementet, som blev 
gennemført i 1977. Begrundelsen var, at det 
kun ved hjælp af en trebenet stikprop er mu- 
ligt at opnå den forudsatte ekstrabeskyttelse, 
idet de stikpropper, der sidder på de fleste 
importerede apparater, ikke giver nogen eks- 
trabeskyttelse, fordi de er beregnet til et an- 
det stikkontaktsystem, som findes i husinstal- 
lationerne i en række andre lande, f.eks. Sve- 
rige og Tyskland. 

På baggrund af de af FEHA nu meddelte 
oplysninger om, at trebenede stikpropper 
kun vil kunne anvendes i ca. 10 pet. af alle 
stikkontakter, har jeg imidlertid fundet det 
nødvendigt at få spørgsmålet nøjere under- 
søgt, og ikrafttrædelsen af påbudet om, at 
apparaterne skal være forsynet med trebene- 
de stikpropper, vil derfor blive udskudt fore- 
løbig til den 1. januar 1980. 
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Jeg forudsætter, at der i mellemtiden kan 
skabes grundlag for en afvejning af de risi- 
komomenter, der er til stede: dels den af FE- 
HA påpegede fare ved, at teknisk ukyndige 
forbrugere erstatter et trebenet stik med et 
tobenet, dels den fare, der består i, at en ek- 
sisterende mulighed for at opnå ekstrabeskyt- 
telse ikke bliver udnyttet, når der benyttes en 
stikprop, der ikke svarer til det danske stik- 
kontaktsystem. En sådan afvejning må blive 
afgørende for de bestemmelser, der skal gæl- 
de på længere sigt, og det er mit håb, at der 
vil vise sig mulighed for at nå frem til en 
mere differentieret løsning. 

Til miljøministeren (24/1 79) af: 

Maisted (FP): 
»Hvad vil ministeren gøre for at sikre, at 

de svar, ministeren afgiver til folketingets 
medlemmer, er korrekte?« 

(Spm. nr. 523). 

Begrundelse. 

Af ministerens svar af 11. december 1978 
på mit spørgsmål nr. 295, om ministeren fin- 
der det holdbart, at miljøloven ikke kan kræ- 
ves overholdt over for den statskontrollerede 
virksomhed Junckers Savværk A/S og Ke- 
misk Værk Køge, samtidig med at miljøloven 
kræves overholdt af andre virksomheder, 
fremgår det på side 2, at miljø- og levneds- 
middelkontrollen Køge Bugt I/S, der regel- 
mæssigt kontrollerer spildevandsudledningen 
fra KVK for tilsynsmyndigheden, Køge kom- 
mune, over for miljøstyrelsen har oplyst, at 
de gældende krav overholdes, men at der fra 
tid til anden har været tekniske vanskelighe- 
der med det anlæg, der skal fjerne kobber fra 
spildevandet. De overskridelser af kravværdi- 
erne, som dette forhold lejlighedsvis har 
medført, har dog ligget inden for den tilladte 
tolerance, siges det. 

Imidlertid fremgår det af de foretagne 
analyser, at der er overskridelser på op mod 
700 pet. af de tilladte udlederværdier. Dette 
forhold burde have været undersøgt, før mi- 
nisteren afgav sit svar til folketinget. 

Uden at tage stilling til forureningens stør- 
relse eller karakter finder jeg det urimeligt, at 
folketingets medlemmer ikke får korrekte 
svar. 

Besvarelse (6/2 79): 

Miljøministeren (Ivar Hansen): 
Jeg har forelagt det stillede spørgsmål for 

miljøstyrelsen, der har oplyst følgende: 
»Miljøstyrelsen har henvendt sig til miljø- 

og levnedsmiddelkontrollen Køge Bugt I/S 
for at få afklaret, om der skulle være sket 
misforståelser med hensyn til de informatio- 
ner, miljøstyrelsen indhentede fra laboratori- 
et i forbindelse med spørgsmål nr. 295. 

Laboratoriet har i den anledning meddelt 
miljøstyrelsen, at der i en periode efter mini- 
sterens besvarelse af spørgsmålet er konstate- 
ret væsentlige overskridelser af kravværdier- 
ne for det pågældende spildevands indhold 
af chlorphenoler. Det drejer sig om 2 tilfæl- 
de, hvoraf det første gælder en spildevands- 
prøve udtaget 19. december 1978 og det an- 
det en spildevandsprøve udtaget 5. januar 
1979. 

Miljø- og levnedsmiddelkontrollen har 
dog ikke ment, at det var rimeligt at forfølge 
sagen, da overskridelserne er sket i forbindel- 
se med, at der opstod tekniske vanskelighe- 
der på virksomhedens biologiske rensnings- 
anlæg. Virksomheden fik i den pågældende 
periode, indtil forholdene var bragt i orden 
igen, tilladelse til at aflede den del af sit spil- 
devand, der indeholder chlorphenoler, til 
Køgeegnens renseanlæg. Det chlorphenolhol- 
dige spildevand blev afledt til Køgeegnens 
renseanlæg i perioden 1.-31. december 1978. 

Der er dog ved det ovennævnte tilfælde 
den 19. december 1978 af årsager, som ikke 
er blevet opklaret, konstateret indhold af 
chlorphenoler i virksomhedens øvrige spilde- 
vandsudledning. Det store chlorphenolind- 
hold i spildevandet den 5. januar 1979, på 
hvilket tidspunkt det chlorphenolholdige 
spildevand igen blev udledt sammen med det 
øvrige spildevand, skyldes det forhold, at 
bakteriekulturen i et biologisk anlæg skal 
have en vis tilvænningsperiode for at kunne 
nedbryde så forholdsvis store chlorphenol- 
koncentrationer, som det her drejer sig om. 

I anledning af miljøstyrelsens forespørgsel 
har miljø- og levnedsmiddelkontrollen nøje 
gennemgået samtlige analyserapporter fra 
laboratoriets stikprøvekontrol af virksomhe- 
dens spildevandsudledning helt tilbage til 
den 17. april 1978, hvor miljøankenævnet 
traf afgørelse i sagen. Gennemgangen har 
vist, at de tilladte tolerancer i 2 tilfælde ikke 
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er helt overholdt, idet der den 19. maj 1978 
er sket en 10 pct.s overskridelse, hvad 
chlorphenoler angår, og den 23. august 1978 
en 2 pct.s overskridelse, hvad kobber angår.« 

På baggrund af disse oplysninger skal jeg 
beklage, at min besvarelse af 11. december 
1978 af spørgsmål nr. 295, der byggede på en 
udtalelse fra miljøstyrelsen, indeholdt oplys- 
ninger, som ikke kan betragtes som helt præ- 
cise. Ved en gennemgang af samtlige de spil- 
devandsanalyser, som miljø- og levnedsmid- 
delkontrollen Køge Bugt I/S har foretaget af 
Kemisk Værks spildevand i perioden mellem 
miljøankenævnets afgørelse af 17. april 1978 
og min besvarelse af 11. december 1978, viser 
der sig som sagt visse afvigelser fra de tillad- 
te tolerancer. 

Situationen er imidlertid den, at miljøsty- 
relsen ofte til brug for min besvarelse af 
spørgsmål i folketingets spørgetid indhenter 
telefoniske oplysninger fra de kommunale og 
amtskommunale myndigheder om en verse- 
rende sag. Dette muliggør, at spørgsmålene 
kan besvares inden for den givne tidsramme, 
men til gengæld er der en risiko for, at der 
kan optræde mindre unøjagtigheder i besva- 
relsen. 

Til arbejdsministeren (24/1 79) af: 

Knud Lind (FP): 
»Vil ministeren kommentere de oplysnin- 

ger, der er fremkommet i Jyllands-Posten for 
den 23. januar, hvoraf det fremgår, at hver 
tiende, der er registreret som langtidsledig i 
Randers, er fejlregistreret, og endvidere oply- 
se, hvorvidt det er ministerens opfattelse, at 
de nævnte forhold i Randers i store træk 
dækker situationen på landsplan?« 

(Spm. nr. 524). 

Begrundelse. 

Der henvises til Jyllands-Postens forside 
den 23. januar 1979. 

Besvarelse (1/2 79): 

Arbejdsministeren (Auken): 
Efter brevveksling med arbejdsdirektoratet 

kan man meddele følgende oplysninger: 
Af den artikél fra dagbladet Jyllands- 

Posten, som ligger til grund for spørgsmålet, 
fremgår, at der for arbejdsformidlingskonto- 

ret i Randers har været tale om »fejlregistre- 
ringer« på 41 personer ud af 392 registrerede 
langtidsledige. 

Registreringsproceduren vedrørende lang- 
tidsledige er aftalt mellem arbejdsdirektoratet 
og de statsanerkendte arbejdsløshedskasser. 
Sidstnævnte skal, senest 3 måneder forinden 
et jobtilbud skal gives, meddele arbejdsmar- 
kedsnævnet (her for Århus amt), hvilke lang- 
tidsledige medlemmer af arbejdsløshedskas- 
sen der mister dagpengeretten på et givet 
tidspunkt. 

Med henblik på, at arbejdsløshedskasserne 
skal meddele arbejdsmarkedsnævnet disse 
oplysninger, er der netop af arbejdsdirektora- 
tet i samarbejde med Arbejdsløshedskasser- 
nes Samvirke udarbejdet en ændret 
ledighedserklæring, således at disse oplysnin- 
ger fremover kan leveres af kasserne med en 
rimelig sikkerhed. 

I forbindelse med den første registrering i 
anledning af jobtilbudsordningen for de 
langtidsledige skete der -  som omtalt i 
Jyllands-Posten -  i flere tilfælde dette, at si- 
tuationen for nogle medlemmer ændrede sig 
i løbet af den periode, der gik fra kassens 
indberetning til det tidspunkt, hvor en af 
AF-kontorets arbejdskonsulenter fik kontakt 
til pågældende langtidsledige. 

Disse medlemmer har således skiftet status 
i forhold til arbejdsløshedsforsikringsloven 
som beskrevet i den pågældende avisartikel. 
Det fremgår af artiklen, at en del af fejlregi- 
streringerne bl. a. skyldes, at flere af de lang- 
tidsledige har forladt forsikringssystemet, 
fordi de ikke længere ønsker at bevare en 
tilknytning til arbejdsmarkedet, eller fordi de 
ikke uden en revalideringsindsats via bi- 
standsloven atter kan fastholde en tilknyt- 
ning til arbejdsmarkedet. 

Det skal endelig bemærkes, at hvad angår 
de medlemmer, der i løbet af registrerings- 
tidsrummet har skiftet bopæl, kan der kun 
være tale om en fejlregistrering set ud fra det 
enkelte AF-kontors synspunkt. Praksis i for- 
bindelse med den slags flytninger er, at AF- 
kontoret videresender den pågældende ind- 
beretning til det relevante AF-kontor. 

Arbejdsløshedsforsikringssystemet er byg- 
get op omkring udbetaling af arbejdsløsheds- 
dagpengene. Arbejdsløshedskasserne registre- 
rer derfor ledighedsperiodernes omfang. Ret- 
ten til dagpenge afhænger imidlertid af ar- 
bejdsperiodernes omfang. Derfor kan der i 
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enkelte tilfælde være tale om mindre unøjag- 
tigheder i arbejdsløshedskassernes indberet- 
ninger. Den ovennævnte ændring i ledig- 
hedsetkiæringerne vil formentlig reducere 
denne usikkerhed. Generelt kan anføres, at 
der er en løbende kontakt mellem direktora- 
tet og Arbejdsløshedskassernes Samvirke for 
at sikre så effektiv en registrering af de lang- 
tidsledige som muligt. 

Hvad angår omtalen af de korrekt registre- 
rede langtidslediges modtagelse af jobtilbud, 
synes der at være en ininoritet på mindre 
end 10 pet., som -  selv i den gruppe, der har 
gået ledig i op mod 4 år -  af forskellige 
grunde ikke ønsker at modtage et jobtilbud. 

Erfaringerne fra Randersområdet synes 
ikke at afvige væsentligt fra de øvrige AF- 
kontorers. 

Til undervisningsministeren (25/1 79) af: 

Erlendsson (FP): 
»Vil ministeren oplyse, om medicinering 

med psykofarmaka indgår som disciplinært 
hjælpemiddel i danske skoler med den hen- 
sigt at sikre ro og opmærksomhed hos børn, 
der i øvrigt ikke har behov for en sådan be- 
handling, og kan ministeren i givet fald angi- 
ve et cirkatal for, hvor mange elever det måt- 
te vedrøre?« 

(Spm. nr. 529). 

Begrundelse. 

Spørgsmålet er for nylig rejst i Danmark 
af en forening kaldet Medborgernes 
Menneskerettigheds-Kommission på bag- 
grund af oplysninger om kritisable forhold i 
skolevæsenet i USA. 

Besvarelse (1/2 79): 

Undervisningsministeren (Dorte Bennedsen): 
Ifølge undervisningsministeriets bekendt- 

gørelse nr. 276 af 14. juni 1967 om fremme 
af god orden i skolerne kan følgende disci- 
plinærmidler bringes i anvendelse i folkesko- 
len: 

Eftersidning, midlertidig anbringelse i an- 
den klasse, overflytning til parallelklasse ved 
samme skole, udelukkelse fra undervisningen 
i indtil en uge, overflytning til en tilsvarende 
klasse ved en anden skole i kommunen. 

Herudover er der alene hjemmel til i de 
enkelte skolers ordensreglementer at fastsætte 

åbenbart mildere sanktioner end de nævnte 
disciplinærmidler såsom elevers flytning in- 
den for selve klassen, udførelse af et mindre 
ekstraarbejde eller udelukkelse fra undervis- 
ningen i den resterende del af èh undervis- 
ningstime. 

Til justitsministeren (25/1 79) af: 

Voigt (FP): 
»Hvilke foranstaltninger vil ministeren 

bede politidirektøren i København foretage 
over for forsvarsministeriet i anledning af, at 
der ikke i lang tid har været ryddet sne ud 
for Bådsmandsstrædes kaserne?« 

(Spm. nr. 531). 

Besvarelse (31/1 79): 

Justitsministeren (Nathalie Lind): 
Justitsministeriet har intet nærmere kend- 

skab til snerydningsproblemerne på den lo- 
kalitet, som omtales i spørgsmålet, men mini- 
steriet har fuld tillid til, at offentlige myndig- 
heder også på dette område vil udføre deres 
opgaver på bedst mulig måde inden for de 
ressourcer, som står til rådighed. 

Til undervisningsministeren (26/1 79) af: 

Glistrup (FP): 
»Er det virkelig sandt, at skatteyderne kan 

tvinges til at betale for de studerendes fortæ- 
ring i universitetskantinerne?« 

(Spm. nr. 537). 

Begrundelse. 

Pressemeddelelser går ud på, at Køben- 
havns universitet skulle have fået en regning 
på et underskud på studenternes spisestue. 
Spørgsmålets formål er at få afkræftet, at 
universitetet eller andre skatteyderfinansiere- 
de foretagender betaler denne regning. 

Det siger sig selv, at hvis en student går 
ind og drikker en øl eller ti, eller hvad han 
nu gør, må han selv betale de fulde omkost- 
ninger, der er forbundet hermed overens- 
stemmende med det eneste sunde princip, 
nemlig at man selv betaler for sin mad og 
drikke. 

Hvis degenerationen i studenterverdenen 
skulle være kommet så vidt, at man ikke me- 
re håndhæver denne regel, bedes hjemmelen 
anført for, at staten bryder med princippet 
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om, at udgifter til mad og drikke er rene pri- 
vatudgifter. 

Endvidere bedes i så fald oplyst, hvordan 
der forholdes med overskud fra kantinedrif- 
ten, samt meddelt, hvordan overskud og un- 
derskud beregnes, herunder hvordan der ved 
administrationen forholdes med udgifter til 
lokaleleje, afskrivninger, forrentning af egen- 
kapital etc. 

Besvarelse (2/2 79): 

Undervisningsministeren (Dorte Bennedsen): 
I anledning af den aktuelle sag, som 

spørgsmålsstilleren henviser til, kan jeg oply- 
se, at undervisningsministeriet i december 
1978 har meddelt Københavns universitet, at 
der ikke for tiden vil kunne ydes særskilt 
støtte til opretholdelse af kantiner på univer- 
siteter og højere læreanstalter. 

Foranlediget af udtrykket »de studerendes 
fortæring i universitetskantinerne« finder jeg 
det vigtigt i den løbende debat om kantiner- 
ne at understrege, at der ikke fra nogen side 
har været rejst krav på tilskud til fødeva- 
reudgifter, herunder de af spørgsmålsstilleren 
nævnte øl. Det, der drøftes, og som for tiden 
behandles i det såkaldte kantineudvalg, der 
er nedsat af finansministeriets administra- 
tionsdepartement, er spørgsmålet om tilskud 
til alle andre driftsudgifter end madudgifter, 
først og fremmest lønninger. 

På en række kantiner, især på de statslige 
arbejdspladser, dækker staten allerede nu 
visse af driftsudgifterne, og det er mit håb, 
som også udtrykt af forhenværende undervis- 
ningsminister Ritt Bjerregaard i dennes svar 
af 5. december 1978 på medlem af fòlketin- 
get Mogens Glistrups spørgsmål nr. 293 af 
29. november 1978, at kantinedriften på ud- 
dannelsesinstitutionerne på længere sigt, når 
kantineudvalget har afsluttet sit arbejde, bil- 
liggøres i det omfang, der er økonomisk mu- 
lighed herfor. 

I modsætning til spørgsmålsstilleren finder 
jeg det nemlig på ingen måde oprørende, at 
det offentlige bidrager til at billiggøre de ud- 
dannelsessøgendes kantinemåltider. 

Til handelsministeren (26/1 79) af: 

Lilli Gyldenkilde (SF): 
»Agter ministeren at foretage en lovæn- 

dring i egnsudviklingsloven, så det forhin- 

dres, at hjælp til firmaer via egnsudviklings- 
loven bliver brugt til at skabe ledighed i fir- 
maets fraflytningsområde?« 

(Spm. nr. 541). 

Begrundelse. 

Egnsudviklingsloven blev til i en tid med 
høj beskæftigelse. Derfor var der mulighed 
for andet arbejde for dem, der blev ledige 
ved en firmaflytning. Denne forudsætning er 
i dag ændret på grund af den store ledighed. 
Dette ses klart af eksemplet firmaet May- 
land, der flytter en del af produktionen via 
egnsudviklingshjælp. De, der bliver ledige 
herved, må så modtage arbejdsløshedsunder- 
støttelse. Det kan vel næppe have været me- 
ningen med egnsudviklingsloven. 

Besvarelse (2/2 79): 

Handelsministeren (Arne Christiansen): 
En ændring af egnsudviklingsloven vil 

ikke være påkrævet for at opnå det nævnte 
formål. Støtte til udflytning fra ikke- 
egnsudviklingsområder er praktisk taget op- 
hørt, hvilket fremgår af de senere års beret- 
ninger fra Egnsudviklingsrådet. Dette skyldes 
ikke blot, at der for tiden fremkommer meget 
få ansøgninger om projekter af denne art, 
men tillige, at Egnsudviklingsrådet -  som 
også fremhævet i rådets beretninger -  under 
den økonomiske afmatningsperiode har væ- 
ret særdeles tilbageholdende med at finansie- 
re projekter, der indebærer overflytning af 
produktion og beskæftigelse fra andre dan- 
ske lokaliteter. 

Det vil på den anden side ikke være øn- 
skeligt ved lovændring at skabe så usmidige 
regler, at rådet helt afskæres fra at yde egns- 
udviklingsbistand, når der i særlige tilfælde 
måtte fremkomme ansøgninger, hvor udflyt- 
ning selv under de nuværende forhold vil 
være velbegrundet. 

Udflytning medfører ikke nødvendigvis 
nedlæggelse af arbejdspladser. Den kan være 
fremkaldt af, at der pladsmæssigt ikke er ud- 
videlsesmuligheder dér, hvor virksomheden 
hidtil har været lokaliseret, og det kan være 
en forudsætning for at bevare en afdeling på 
stedet, at en ekspansion finder sted andet- 
steds i landet. Der kan også forekomme til- 
fælde, hvor en begrænset -  og måske midler- 
tidig -  reduktion i antallet af arbejdspladser 
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på fraflytningsstedet må accepteres, fordi 
den mere end opvejes af en udvidelse af be- 
skæftigelsen på tilflytningsstedet. Kan man i 
sådanne sager samtidig medvirke til, at de 
nye arbejdspladser oprettes i de svagest ud- 
viklede egne af landet, hvor ledigheden er 
særlig høj, vil dette være i god overensstem- 
melse med egnsudviklingslovens formål. 

I begrundelsen for spørgsmålet nævnes 
som eksempel, at A/S C. Mayland, Skovlun- 
de, flytter en del af sin produktion med egns- 
udviklingsbistand. Oplysninger om konkrete 
egnsudviklingssager er underkastet lovens 
fortrolighedskrav. Følgende oplysninger kan 
dog med virksomhedens indforståelse med- 
deles. 

Der er ydet. bistand til et nyoprettet sel- 
skab i Sakskøbing, der viderefører en mindre 
del af den produktion, som hidtil har fundet 
sted hos A/S C. Mayland i Skovlunde. På 
grundlag af det moderne produktionsudstyr, 
som den nye virksomhed nu udrustes med, 
skulle der på lidt længere sigt være mulighed 
for en ekspansion af produktionen i Sakskø- 
bing, som pladsforholdene i Skovlunde efter 
det oplyste ikke tillod, bl. a. ved at afsætnin- 
gen øges til at omfatte nye aftagere, der kan 
gøre virksomheden mindre sæsonfølsom, så- 
ledes at produktionsudstyret udnyttes bedre. 
Til virksomhedens opstart er der efter det 
oplyste allerede antaget 13 timelønnede med- 

arbejdere og I arbejdsleder, og yderligere 2 
timelønnede vil blive ansat. 

På virksomheden i Skovlunde, der i 1977 i 
gennemsnit beskæftigede 155 medarbejdere, 
har der samtidig fundet en mindre nedgang i 
beskæftigelsen sted. Efter det oplyste er i alt 
10 timelønnede arbejdspladser og 1 arbejds- 
lederstilling nedlagt i forbindelse med opgi- 
velsen af den produktion, der fremtidig vil 
ske i Sakskøbing. Virksomheden håber med 
de trufne dispositioner at være i stand til at 
imødegå konkurrencen fra udlandet, der i de 
senere år har været stærkt tiltagende, og der- 
med at sikre beskæftigelsen i virksomheden. 

Egnsudviklingsmæssigt har sagen ikke blot 
interesse ved, at der efter det oplyste skabes 
en vis samlet merbeskæftigelse, men navnlig 
ved, at der herved tilføres Sakskøbing en ny 
virksomhed ved en i forhold til antallet af 
arbejdspladser ret beskeden samlet investe- 
ring. Det har netop i Sakskøbing været van- 
skeligt at få etableret ny industribeskæftigel- 
se, og beskæftigelsessituationen i denne del 
af landet er samtidig væsentligt vanskeligere 
end i Københavnsområdet. Efter de senest 
offentliggjorte ledighedstal var ledigheden 
blandt fuldtidsforsikrede i henholdsvis Kø- 
benhavnsområdet og i det område (Nykø- 
bing F.), hvortil Sakskøbing hører, som føl- 
ger: 

Pet. 29. nov. 6. dec. 13. dec; 20. dec. 27. dec. 

Københavnsområdet . . . . . . . . .  10,4 10,4 10,8 10,7 11,8 
Nykøbing Falster 
(inkl. Sakskøbing) . . . . . . . . . .  15,6 15,7 16,2 19,2 23,3 

Den næste sag på dagsordenen var: 

3) Anden behandling af: 

Forslag til lov om ændring af  postloven. 

(Lovforslag nr. L 77. Fremsat 10/11 78. 
Første behandling 17/11 78. Betænkning 
30/1 79). 

Der var stillet 5 ændringsforslag i betænk- 
ningen. 

Uden for betænkningen var der ikke stillet 
ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer, ændringsforsla- 
gene samt spørgsmålet om lovforslagets over- 

gang til tredje behandling sattes til forhand- 
ling under ét. 

Forhandling 

Glensgård (FP): 
Oven på denne ophidsede debat om de 

danske museer er det selvfølgelig en stor for- 
andring at skulle til at diskutere postlov. 

Vi har fremsat tre principielle ændrings- 
forslag til lovforslaget. Det ene går ud på, at 
det er urimeligt, at vi fortsat skal yde så 
kæmpestore tilskud til de danske dagblade 
over postloven. Hvis der skal ydes tilskud -  
hvad fremskridtspartiet altså ikke mener -  så 
må det være statsministeren, som direkte går 
tid med disse pengegayer. Det er statsmini- 


